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laikraštis lietuviams
leidžiamas nuo 1909 metų

Lapkričio 29 d., sekmadienį, Pasaulio lietuvių centre (PLC) Lemonte
žymiam JAV Lietuvių Bendruomenės nariui, mecenatui Rimui Juo-
zui Baniui buvo įteiktas Lietuvos Respublikos Užsienio reikalų mi-
nisterijos apdovanojimas ,,Už pasaulio lietuvių nuopelnus Lietuvai”.
Prestižiniu garbės ženklu – ,,Aukso Vyčiu” Rimas J. Banys apdova-
notas už ypatingus nuopelnus puoselėjant lietuvybę išeivijoje, paramą
lietuviškoms organizacijoms ir fondams.                          – 5  psl. 

Liftas į sėkmę neveikia. Tačiau visuomet galite lipti laiptais –  Zig Ziglar

Jau ne pirmus metus iš eilės, artėjant Kalėdoms, Vilniaus ir Lietuvos vardas nuskamba visame pasauly-
je. Lietuviai kasmet sugeba nustebinti ir pradžiuginti, sukurdami nuostabiausią kalėdinę eglę, kuri sulaukia
visuotinio pripažinimo – ji pirmauja ne viename užsienio žiniasklaidos paskelbtame gražiausių eglių są-
raše. Štai ir šiais metais populiari internetinė svetainė ,,European Best Destinations” Vilniaus eglę išrin-
ko gražiausia Europos žemyne.  – 12 psl. 

Rotary laivo kapitonė
Susipažinkite: lietuviško Rotary laivo vairą prieš kelis mėnesius
perėmė Renata Kanopka. Verslo vadybininkė ir prisiekusi ke-
liautoja, jau beveik du dešimtmečius Jungtinėse Valstijose gy-
venanti lietuvė vadovauja klubui, kurio didžioji projektų dalis su-
sijusi su Lietuva.                                                          – 7 psl. 

Įvertintas lietuvybės 
mecenatas

Vilniaus Kalėdų eglė – 
gražiausia Europoje

Sauliaus Žiūros (madeinvilnius.lt) nuotr.



Tai�ne�aš�pasakiau�–�kaip�gerai�Lietuvoj!�Gal
taip�niekada�ir�nesu�pasakiusi.�Atrodo,�kad
taip�ir�turi�būti.�To�mes�nepastebim,�nors
per�30�nepriklausomybės�metų�Lietuva�tik-
rai� pasikeitė.� iš� principo� pasikeitė.� At-
virkščiai�–�mes�dažnai�sakom�–�kaip�blo-
gai�Lietuvoj!�Bloga�politika,�blogi�politikai,
visi�tik�ir�laukia,�kaip�tave�nuskriausti,�at-
imti,�nubausti�ir�niekada�–�duoti.�Pensijos
mažos,�atlyginimai�maži,�o�dabar�dar�ir�su�CO-
ViD-19�nesusitvarkom...�ką�jau�čia�ir�kalbėti.�Nevykėliai.
ir�bėgam�ieškoti�kur�geriau.�Į�užsienį.

„Kaip gerai Lietuvoj!” – toks rusiško filmuko
„YouTube” pavadinimas. O tų susižavėjimo
kupinų filmukų apie Lietuvą autorius yra

kažkoks rusakalbis vaikinas (jam gal apie trisdešimt,
jo vardo iki šiol dar neaptikau), kuris jų į eterį lei-
džia vieną po kito. Pradžioje netgi pagalvojau, kad gal
jam Lietuva moka už reklamą. Bet paskui pagalvo-
jau, kad lietuviai nemoka reklamuotis, ne taip kaip
estai, kurie išsireklamavę, kad visur pirmi Europoje.
Paskui supratau, kad vaikinas giria Lietuvą iš tik-
ro susižavėjimo – jis net kvatoja iš pasitenkinimo,
kaip jam čia patinka.

Kai jau kelis jo filmukus buvau pažiūrėjusi, už-
tikau pirmąjį, nuo kurio jis pradėjo savo kūrybą ir
kuriame paaiškino tikslą. Jis, prieš metus atvykęs
gyventi į Lietuvą iš Rusijos, pagalvojo: „Dabar man
čia viskas patinka, bet po kelių metų aš užmiršiu,
kaip man čia patinka ir kas mane žavi, nes būsiu pri-
pratęs ir jau nebepastebėsiu. Tad noriu užfiksuoti
savo mintis dabar, kol jos dar šviežios”. Ir pradėjo jis
būtent nuo to, kas jam pirmiausia krito į akis.

Pirmiausia, sako, aš čia pasijutau laisvas. Ir pa-
sakė kodėl. Lietuvoje į autobusų ir geležinkelio sto-
tis tu įeini laisvai, kaip į bet kokią viešą įstaigą. Ru-
sijoje autobusų ir geležinkelio stočių tarpduriuose
stovi rentgeno vartai, kurie tave ir tavo krepšį per-
šviečia (nors gal žvarbią dieną tu užėjau čia tik su-
šilti, Rusijoje juk šaltas klimatas). Už jų dar stovi uni-
formuotas žmogus su lazdele, kuris ta lazdele ir ran-
komis apčiupinėja visas tavo kūno vietas. „Man bjau-
ru, kad mane liečia svetimos rankos (patikrina net
tavo tarpkojį), tarsi aš būčiau koks nusikaltėlis”, –
jaudinasi vaikinas, bet supranta ir pateisina, kad Lie-
tuvoje toks tikrinimas vyksta oro uostuose, prieš sė-
dant į lėktuvą. Rusijos oro uostuose toks tikrinimas
vyksta du kartus – įėjus į pastatą ir sėdant į lėktu-
vą.

Dar laisvę jis pailiustravo tuo, kad Lietuvoje te-
lefono SIM kortelę tu nusiperki bet kurioje parduo-
tuvėje, laisvai, o Rusijoje tau jos neparduos be paso.
Tai reiškia, kad tu esi visur sekamas ir stebimas.
Tavo telefonas yra susietas su tavo asmens doku-
mentu ir gyvenamąja vieta. Kaip ir internetas yra
prijungtas prie tavo telefono, kuris yra kontroliuo-
jamas. Pvz., jie su žmona iš Lietuvos važiavo į Kali-
ningrado sritį ir pastebėjo, kad pervažiavus Rusijos
sieną nustojo veikti jų internetas telefone. Taip jis su-
prato, kad Rusija blokuoja laisvą internetą, kuris vei-
kia Lietuvoje ir prie kurio buvo prisijungę keleiviai. 

Prezidento baimės

Pažiūrėjusi šį filmuką prisiminiau neseniai
per „YouTube” matytą mane be galo nustebinusį epi-
zodą iš Rusijos prezidento V. Putino interviu kaž-
kokiam Rusijos žurnalistui. (Tai greičiausiai buvo

koks nors reikšmingas žurnalistas, jeigu su juo su-
tiko kalbėtis pats prezidentas.) Žurnalistas, ma-
čiau, labai norėjo apie prezidentą sužinoti ką nors as-
meniško. Jis primygtinai, įvairiais suktais klausi-
mais norėjo sužinoti, kiek jis turi anūkų ir kokie jų
vardai. Prezidentas neatsakė nė į vieną klausimą, –
tai neturi reikšmės, – sakė jis. Prezidentas nesakė nei
dukterų vardų, nei kiek jis jų turi. Žurnalistas aiš-
kino, kad jis neklausia pavardžių, profesijos ir ad-
resų, o tik tokias smulkmenas kaip anūko vardas, kas
eiliniams rusams būtų smagu žinoti. Tuomet pre-
zidentas susierzinęs pareiškė: „Jūs negyvenate
mano gyvenimo, jūs nesuprantate, kokiame pavojuje
aš gyvenu”. 

Kokiame dar pavojuje?! Savo šalyje?! Tarp savo
žmonių ir dar saugomam būrio apsaugininkų?! Va-
dovui savo šalyje gyventi kaip apsuptyje, kaip bun-
keryje, slėptis nuo savo žmonių?! Sunku patikėti, bet
girdėjau ir mačiau savo akimis.

Ir kai dar pažiūrėjau to vaikino, persikėlusio gy-
venti į Lietuvą iš Rusijos, kitus filmukus, kur jis ly-
gina Lietuvą ir Rusiją, supratau, kad ten toliau tęsiasi
Sovietų Sąjunga, kur mes visi buvome sekami, vie-
nas kitu nepasitikėjome ir vienas iš kito laukdavo-
me ko nors blogo. Pasirodo, kad ta Sovietų Sąjunga
ten tapo dar uždaresnė, nes tuomet autobusų ir ge-
ležinkelio stotyse žmonės dar nebuvo tikrinami
rentgenu (nors mūsų laidiniai telefonai butuose
tikrai buvo paklausomi, o nešiojamų dar nebuvo). Pa-
sirodo, ir šiuolaikinių Rusijos regionų daugiabučių
namų pirmųjų aukštų langai vis dar statomi su gro-
tomis, kaip Lietuvoje buvo paskutiniais sovieti-
niais dešimtmečiais. Dabar tų grotų vietoje pas
mus yra stiklo paketai, kurie naujuose namuose mon-
tuojami nuo pat žemės, kad į gyvenamą patalpą įei-
tų kuo daugiau saulės. Pagalvojau, kad galima su-
prasti, kodėl Rusijoje nėra politinės opozicijos, – nes
viskas yra sekama ir viskas sunaikinama dar užuo -
mazgoje. Yra tik atskiri žmonės, pvz., Aleksejus Na-
valnas, kuris nebijo prieštarauti ir kuris kelia sis-
temos negeroves į viešumą. Užtat buvo bandytas nu-
nuodyti.

Kaip baisiai mes gyvenome. Dabar sunku tai ne
tik prisiminti, bet ir patikėti. Atrodo, kad praėjo am-
žinybė, kad tai buvo ne šiame, o aname pasaulyje.

O kas gero Lietuvoje

Tad ką tas geranoris smalsuolis daugiau gero pa-
matė Lietuvoje, ko mes nebematome ir nebeverti-
name? 

Kad filmuotojas yra ne koks žurnalistas ar ki-
tas inteligentas, supratau, iš to, kad atėjęs į Darbo bir-
žą parodyti, kokių darbo vietų esama Lietuvoje, jis
pasakė, kad galėtų dirbti stalium, nes tą darbą gerai
išmano. Bet iš tikrųjų jis yra geras žurnalistas, ir jo
kūrinėliai yra ne tik informatyvūs, bet ir sąmojin-
gi. Jis keliauja po Lietuvą ir kuria video apie tai, ką
mato, nes viskas Lietuvoje jį stebina ir džiugina, jam
čia labai patinka, ir jis to neslepia. Pvz., vieną fil-

muką jis susuko (filmuoja išmaniuoju
telefonu, ne kokia ten mandra kino
kamera) apie Alytaus naująjį rajoną ir
pavadino jį „Kaip gyvena normalūs
lietuviai”. Pasirodo, „YouTube” jo ka-
nalas turi sekėjų ir netgi prenumera-
torių (iš ko jis gauna ir pajamų), tad
apie tą filmuką jis sulaukė piktų rep-
likų: „Tu ten rodai kažkokius buržujus
ir aiškini, kad taip gyvena eiliniai lie-
tuviai”. Todėl kitas šio sąmojingo re-

žisieriaus filmukas buvo pavadintas „Kaip gyvena
vargšai lietuviai”. Ir nufilmavo jis Kauno verslininkų
rajoną, kur ir žemės sklypai milijoniniai, ir namai
3–4 aukštų, labiau panašūs į pilaites iš stiklo. Juok-
damasis jis rodo kerpamą pievelę, langus, kurie pra-
sideda nuo žemės, bokštelius ir visokias visokybes
ir pristato tai kaip dar vieną „vargšo lietuvio” tro-
belę. 

Filmuotojas jaudinasi už mus, jis nori apginti
Lietuvą, nes Rusijoje aiškinama, kad lietuviai gyvena
kaip Sovietų Sąjungoje, kad jie apsileidę ir neturtingi,
tikri nevykėliai, kad ten nuo tų laikų niekas nepa-
sikeitė, kad visi išvažiavę į užsienius ir čia likę ty-
rai. „Netikėkite tuo – aš jums noriu parodyti, kaip yra
iš tikrųjų. Lietuva yra graži ir turtinga šalis, lietu-
viai gyvena gražiai, jie yra labai darbštūs ir tvar-
kingi”, – sako filmukų autorius.

Tai štai kaip mes gyvename! Tai sako žmogus,
kuris turi su kuo palyginti. Kaip kad mūsiškiai nu-
važiavę į anglijas ir amerikas turi su kuo palyginti
tenykštį gyvenimą. Vieną filmuką jis susuko, kaip jau
minėjau, Darbo biržoje ir su nuostaba sužinojo,
kad šeimos gydytojas čia gali gauti 3 tūkst. eurų per
mėnesį, kad kompiuterininkas gali uždirbti iki 2
tūkst. eurų, o stalius – nuo 800 eurų. Jį tai stebina.
Paskui jis suka filmuką apie tai, ką jis perka par-
duotuvėje ir kiek tai kainuoja. Ir rodo, kad lietuviai
nebadauja ir gyvenimo lygis čia yra aukštas. Dar vė-
liau jis dviračiu važiuoja per Rumšiškių etnografi-
nį muziejų, kur su susižavėjimu kalba apie „vidu-
ramžius”, į kuriuos jis netikėtai pateko. Vienas fil-
mukas pasakoja apie Anykščius su visomis turisti-
nio miesto įdomybėmis – nuo didžiausio Lietuvos ak-
mens Puntuko iki lajų tako, einančio medžių viršū-
nėmis. Jis jau pabuvojo Marijampolėje, Kėdainiuo-
se, Klaipėdoje... Ir visur jo tikslas yra parodyti, kad
čia paprastas lietuvis gali gyventi ir švariai, ir pa-
siturinčiai. 

Tiesiog žavėtina – negi kas nors iš lietuviškos
valdžios (ar bent turizmo asociacijos) nepastebės to
naujojo lietuvio gerų norų ir neapdovanos jo premija
ar kitaip nepaskatins už Lietuvos reklamą rusakal-
biam pasauliui? Nes ir Rusijos bei Baltarusijos pre-
zidentai savo kalbose nuolat menkina Lietuvą. Savo
pasakojimuose filmuotojas paprastai nurodo įdo-
miųjų objektų darbo valandas, kiek kainuoja bilie-
tas ir t. t., kad jo informacija atrodytų kuo patiki-
mesnė, ir vis prideda: „Atvažiuokite. Tikrai turėsi-
te ką pažiūrėti ir dėl ko nustebti”. Į Rumšiškes jis pri-
mygtinai rekomendavo atvažiuoti iš paties ryto,
nes jie su žmona ekskursiją pradėjo 2 val. dienos ir
net važiuodami dviračiu iki darbo dienos pabaigos
nespėjo visko apžiūrėti.

Lietuviai važiuoja į užsienius ir grįžę su susi-
žavėjimu pasakoja apie tenykštį grožį, įdomumą ar
turtingumą. Pasirodo, ir Lietuva kai kam gali atro-
dyti graži, turtinga, netgi egzotiška, jau nekalbant
kad laisva. Pamatyti kitų akimis, kas pas tave gero,
yra labai malonu. Pasijunti geru šeimininku, ir tai
tau suteikia didelio pasitenkinimo.

Skaitykite ,,Draugą” greičiau! www.draugas.org
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LAURYNAS LATVIS

kai� praėjusio� amžiaus� paskutiniojo� dešimtmečio
pradžioje�pagaliau�galėjom�laisvai�iš�Lietuvos�išva-
žiuoti�ir�pasižvalgyti�po�artimesnius�ir�tolimesnius�Eu-
ropos�kraštus,�juos�pasiekę�be�galo�be�krašto�stebė-
jomės�viskuo.�Toks�juk�ir�yra�turistų�darbas:�gėrėtis�ir
mėgautis�matomais�vaizdais�(arba�bjaurėtis�ir�piktintis
–�nelygu�koks�turistas).�Ypač,�kai�tokios�išvykos�tada
buvo�pirmosios�gyvenime�daugumai�iš�Lietuvos�ke-
liaujančiųjų.�Tada�nelabai�gilinomės�į�pamatytų�vie-
tų�ir�jų�žmonių�gyvenimus.�rijom�viską�akimis,�nes�taip
–�daug�lengviau�ir�paprasčiau.�

Gyvendami sovietų okupuotoje Lietuvoje stebė-
jomės daugybę metų joje gyvenančiais, bet lie-
tuvių kalbos niekaip nenorinčiais išmokti ki-

tataučiais, atvykusiais iš plačiosios šalies okupan-
tės. Nelabai svarbi jiems buvo ir pati Lietuva, jos žmo-
nės, istorija ir kultūra. Savo nuomones atvykėliai vis
dėlto mėgdavo pasakyti. Ir tai jie darydavo labai drą-
siai ir garsiai. Toks buvo ir daug kam girdėtas Bal-
tijos pajūrio apibūdinimas: ,,labai gražu ir viskas pa-
tinka, tik lietuvių per daug”. 

Dabar, kai didelė dalis lietuvių tautos gyvena pla-
čiai pasklidusi po pasaulį, dažnai į viešumą išlenda
visokio plauko pasakoriai – ,,žinovai”, kalbantys apie
įvykius tose vietose, kuriose gyvena. Naujame kraš-
te kojas apšilę ir apsipratę, vietinės kalbos gal kiek
ir pramokę, jie nesivargina pasidomėti, kas dedasi
aplinkui ir kodėl tos vietos gyvenimas yra būtent
toks, o ne kitoks. Savo nuomonę lietuviškieji atvy-
kėliai turi bene visais gyvenimo atvejais, ypač kai ži-
niasklaida iš Lietuvos tos nuomonės pasiteirauja.

Tada jie noriai postringauja ir stebisi, irgi kitiems
savo nuostabas pasakoja, visiškai nesigilindami į vie-
tos subtilybes, istorines, kultūrines bei socialines ap-
linkybes ir ilgalaikes jų pasekmes ištisoms to kraš-
to žmonių kartoms. Tikrų tikriausi turistai! Jie žval-
gosi ir kraipo galvas. Nepatingi fotografuoti(s) ir fil-
muoti(s), o vėliau pasipuikuoti bei pasirodyti: ,,juk
ir aš ten buvau ir viską mačiau” (kai krito, sprogo,
degė, žuvo ar dar kas baisaus nutiko), ,,klauskit,
klauskit, aš papasakosiu” ir panašiai.

Po to, kai juodaodis George Floyd baltaodžio po-
licininko buvo nužudytas gegužės pabaigoje Min-
neapolyje, Lietuvos spaudoje apsireiškė daugybė ko-
mentatorių, kurie įnirtingai siūlė savo nuomonę apie
Amerikoje kilusias protesto demonstracijas, o dar la-
biau – apie po jų sekusias riaušes, nekilnojamo tur-
to niokojimą, plėšimą ir deginimą. Geriausiu atve-
ju, tai buvo savanaudiški  ir neatsakingi svaičiojimai
ir konspiracijos teorijų kūrėjų bei platintojų klie-
desiai. Blogiausiu – grynų gryniausia miglovara ir
akių dūmimas.

Turistai dažniausiai pastebi tai, ko patys netu-
ri. Ir giliai jie nesikapsto. Turistai jaučiasi ir sako-
si šį tą pamatę ir patyrę, o gal net ir supratę. Tai kam
čia dar gilintis ir mokytis – laiko ir taip trūksta vi-
soms norimoms vietoms apibėgti… Juk jau pabūta
ir čia, ir ten, ir dar kažkur kitur. Nuotraukų dešimtim
tūkstančių ,,prišaudyta”, ir video be galo be krašto
,,prisukta”. Taigi vien pamatytų ir aplankytų vietų
skaičius bene savaime sukrauna patirtį begalinę. Tik
mažytė bėda – ,,paturistavus” dažniausiai sugrįžta-
ma prie to, kas sava, paprasta ir priprasta. Panašiai
kaip užkietėję bulviamėgiai ir bulviavalgiai, kurie
įnirtingai ieško tokios mielos ir gerai pažįstamos bul-
vės troškinio pilname dubenyje. Maždaug: ,,Išsi-
rinksiu, kas man labiausiai patinka ir nekvaršinkint
man galvos apie kažkokią bendrą visumą ar viską
vienijančią idėją. Kokia skani bulvelė! Atleiskit, apie
ką manęs klausėte?”

Užteko vienos rankų pirštų suskaičiuoti ko-
mentatorius, kuriems buvo nuoširdžiai svarbu, kas
vyksta Jungtinėse Amerikos Valstijose, tai yra – gi-

liau pažvelgė į įsisenėjusias ir metų metais ne-
spren  džiamas problemas. Šie kalbėtojai išsiskyrė iš
daugžodžiautojų minios situacijos išmanymu, įsi-
klausy mu ir atjauta. Poetas Sigitas Geda rašė, kad
,,Bet koks neįsiklausymas yra smurtas. Bet koks sam-
būvio išnykimas.” Turbūt dar blogiau – nenorėjimas
irgi vengimas įsiklausyti ir bent šiek kiek suprasti.

Istorijos profesoriaus Alfredo Bumblausko pa-
sakymas – ,,gal mums reikia daugiau knygelių pa-
siskaityti” yra universalus ir čia labai tinkantis.
,,Knygelėse” sutelpa daug daugiau nei vien at-
spausdinti ir gražiai įrišti popieriaus lakštai. Tai –
pirmiausia noras lavintis, sužinoti ir išmokti, o ne
tuščiai burną aušinti.

Vienoje vietoje ilgiau pagyvenus pradeda rūpė-
ti (jei negyveni kaip turistas) tai, kas vyksta aplin-
kui… Draugai (iš pradžių buvę nauji, o dabar jau ir
– seni), kaimynai, vanagų lizdas medyje kvartalo
gale, kava kavinėje ant kampo, greičio limito gatvėse
mažinimas, valdiškų mokyklų pertvarkymas ir fi-
nansavimas, pagalba benamiams ir kitiems nelai-
mėliams, geriamo vandens kokybė, gatvių valymas
ir tvarkymas, ir dar daugybė kitų kasdieninių (ir ne
tik) reikalų. Tai yra tie dalykai, ant kurių turistams
– tiesiog nusišvilpti. O aš nesu turistas – aš čia gy-
venu. Ir man svarbu.

Užtruko lygiai mėnesį, kol pagaliau prisiruošiau
pravažiuoti gatve, kurios ištisi kvartalai buvo su-
niokoti ir sudeginti. Neblogai pažįstama gatve… Vi-
sai netoli namų… Buvo baisiai sunku ir skaudu ma-
tyti griuvėsius ir degėsius. Mūsų miesto. Miesto, ku-
riame gyvenu. Nereikėjo man savadarbių nuotrau-
kų su liepsnojančiais pastatais, nereikės ir tose
vietose naujai iškilusių. Atmintin pakankamai ge-
rai įsirėžė tai, kas buvo ir ko jau niekada nebebus. 

Tamsoje einant pirmyn kartais užtenka pasi-
šviesti prožektoriumi sau po kojomis, bet tada ir žiū-
ri tik sau po kojomis, kad nepargriūtum. Kartas nuo
karto verta sustoti ir apsižvalgyti…

Laurynas Latvis – vertėjas, žurnalistas, eseistas, gyvena
Minneapolyje, MN.

Turistai

Su�Adventu�prasideda�baž-
nytiniai�metai,�kurių�centre
yra�pasaulio�Gelbėtojas�Jė-
zus� kristus.� keturias� savaites
rengsimės� švęsti� Jėzaus� Gimi-
mą.

Adventas primena ilgą ir
skausmingą žmonijos lai-
kotarpį, skendėjusį nuodė-

mės tamsoje. Pranašas Izaijas de-
juoja, kad žmogus per savo nuo-
dėmes prarado Dievą: Kodėl gi,
Viešpatie, leidi nuo tavųjų kelių
mums nuklysti, užkietini mūsų
širdį tavęs nebijoti? Visi mes ta-
pome lyg nešvarūs, mūsų teisūs
darbai tarsi suteršti skudurai.
Nuvytome mes visi kaip lapai, ir
mūsų blogi darbai tartum vėjas
mus neša (Iz 63,17; 64, 5).

Dievo žodis pirmąjį Adven-
to sekmadienį Jėzaus lūpomis
ragino mus budėti ir laukti su-
grįžtančio Viešpaties: Budėkite,
nes nežinote, kada grįš namų
šeimininkas: ar vakare, ar vidurnaktyje, ar gaidgystėje, ar rytmety, kad, ne-
tikėtai sugrįžęs, nerastų jūsų miegančių (Mk 13, 35–36). Sustokime valandė-
lei ties labai svarbia tema: ką reiškia šiandienis nebudėjimas ir kaip turi-
me budėti?

Jau praeityje yra viešas ateizmo propagavimas, tačiau jis nedingo, bet
apsigyveno mus supančioje dabartinėje kultūroje. Ateizmas mažiau regimas,
todėl yra dar pavojingesnis; jis nejučiomis diegiamas žmonių sąmonėje – gy-
venti tarsi Dievo nebūtų, gyventi „kaip visi”. Svarbiausias daugumos siekinys
– finansinis stabilumas, materialinės gėrybės ir malonumų nestokojantis gy-
venimas. Šis religinis abejingumas ir susitelkimas tik į medžiaginį gyvenimą
yra tas dvasinis miegas, iš kurio per Advento būsime budinami.

Religinis abejingumas yra ne kas kita, kaip praktinis ateizmas, kuris ma-
tomai auga. Tai nereiškia, kad visuomenėje daugėja netikėjimo; tikėjimas

išlieka, bet jis miglotas ir
nepraktikuojamas. Dauge-
lis laikančių save katali-
kais ar kitos religijos na-
riais pasiduoda gyvense-
nai, kurioje Dievui netei-
kiama jokios reikšmės, ir jų
gyvenimas neatitinka išpa-
žįstamo tikėjimo. Tokioje
Dievo idėjai neimlioje ap-
linkoje ir tikintieji užsi-
krečia hedonistine, varto-
tojiška ir reliatyvistine
mąstysena.

Šis dvasinis miegas ti-
kinčiajam yra pats di-
džiausias mūsų dienų iššū-
kis. Adventas mus budins ir
ragins gilinti savo tikėji-
mą, ieškoti Gerosios Nau-
jienos apie Jėzaus Kristaus
meilę ne tik teisiesiems, bet
ypač visiems pasiklydu-
siems. 

Be pilnatviškai išgyve-
namo tikėjimo rizikuojame
tapti minios žmonėmis, ku-

riuos postmoderniosios kultūros vėjai neša nežinia kur. Todėl Bažnyčia per
Adventą primins mums maldos svarbą, sekmadienio Mišių šventimą, Die-
vo žodžio klausymą, Sutaikinimo sakramentą. 

Siekdami budinti dvasiškai miegančius, turime ne juos smerkti ar nie-
kinti, bet kantriai ir nuolankiai savo gyvenimu liudyti, kokia didelė palai-
ma gyventi su Viešpačiu.

Dabartinė pandemija gali tapti malonės metu. Ji priverčia daugiau lai-
ko praleisti namuose, todėl per Adventą dažniau paimkime į rankas Šven-
tąjį Raštą ar gerą religinę knygą. Ačiū Dievui, jų netrūksta; tik ką pasirodė
puiki knyga „Youcat. Tikėjimo kursas: būti krikščionimi”, kurioje supran-
tamai aiškinami aktualūs tikėjimo klausimai. Neleiskime televizijai ar in-
ternetui atimti iš mūsų laiką ir mus dvasiškai migdyti. O Dieve, pastatyk mus
ant kojų! Tenušvinta veidas tavasis, ir mes išgelbėti būsim! (Ps 4).

Adventas mus budina
KARDINOLAS SIGITAS TAMKEVIČIUS
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TELKINIAI

NIJOLĖ NAUSĖDIENĖ

Draugo fondo (DF) metinis narių suvažiavimas,
kaip ir buvo skelbta, įvyko 2020 m. lapkričio 15
d. Pasaulio lietuvių centre (PLC), Lemonte. Jis

prasidėjo narių registracija 12 val. p. p. Deja, šiais me-
tais suvažiavimas nebuvo džiaugsmingas: į salę
rinkomės šiek tie baimindamiesi ir laikydamiesi ap-
saugos reikalavimų dėl mus užklupusio COVID-19.
Nepalankus buvo net to sekmadienio oras. Po savaitę
trukusios vasariškos šilumos staiga labai atšalo, pūtė
iš kojų verčiantis stiprus šiaurinis vėjas. Nepai sant
to, vis dėlto susirinko dalis DF narių, atėjo net kai
kurie DF veikla besidomintys aktyvūs laikraščio rė-
mėjai, pasilikę po šv. Mišių. Saugumo sumetimais da-
lyvių kėdės buvo sustatytos 6 pėdų atstumu viena
nuo kitos. 

Yra kuo pasidžiaugti

DF metinį narių suvažiavimą pradėjo DF tary-
bos pirmininkė Ramunė Račkauskienė. Ji pasvei-
kino visus ir pasidžiaugė, kad šiame suvažiavime,
nepaisant nenormaliai susiklosčiusių aplinkybių, su-
sirinko daugiau dalyvių nei pernai. Pirmininkė pir-
miausia pakvietė Palaimintojo Jurgio Matulaičio mi-
sijos direktorių kunigą Vaidą Lukoševičių SJ su-
kalbėti maldą. Buvo prisiminti ir pagerbti amžiny-
bėn iškeliavusieji DF nariai ir rėmėjai. 

R. Račkauskienė pasiūlė sudaryti prezidiumo,
sekretoriato, nominacijų ir balsavimo komisiją.
Pirmininkauti išrinkta DF direktorių tarybos narė
Marytė Utz, sekretoriauti – Nijolė Nausėdienė. Bal-
sus skaičiuoti ir mandatų komisijai atstovauti apsi -
ėmė DF ex-officio Vytas Stanevičius.

DF tarybos pirmininkė savo trumpame pra-
nešme pasidžiaugė, kad  praėjusiais metais Lietuvos
valdžia atkreipė dėmesį į mūsų leidžiamą „Draugą”
ir pagerbė jį 110-ties metų jubiliejaus proga, įteik-
dama „Globalios Lietuvos apdovanojimo” ženklą ,,Už
viso gyvenimo nuopelnus”.

Šiais metais DF įstatai buvo atidžiai peržiūrėti ir
advokato Rimo Domanskio patarimu, narių sąrašas
buvo pertvarkytas pagal šių dienų turimus sąrašus.
R. Račkauskienė pasidžiaugė, kad sėkmingai praėjo
pavasario ir rudens vajai. Aukotojams buvo pasiūlyta
naujai išleista Algirdo Jurevičiaus religinė knyga
,,Hello – My Name is Teofilius”. Pirmininkės teigimu,
visi DF tarybos nariai darniai dirba, sąžiningai ir at-
sakingai atlieka savo pareigas. Smagu matyti, kad
,,Draugą” skaitantys žmonės nuoširdžiai palaiko
mūsų laikraštį ir remia mus savo aukomis. Tai sutei -
kia pasiryžimo dirbti ir toliau leisti „Draugą”.

Redaktorė: bręsta permainos

Į tribūną pakviesta ,,Draugo” vyr. redaktorė Ra-
munė Lapas, pasveikinusi visus susirinkusius,
trumpai aptarė aktualiausius su laikraščio leidyba
susijusius klausimus.  

Ji sakė, kad nedidelė redakcijos komanda turi
labai įtemptai dirbti, nes darbo, leidžiant tris nu-
merius per savaitę, yra labai daug. Labai sumažėjo
autorinių rašinių, kuriuos į redakciją atsiunčia
neetatiniai bendradarbiai, o ypač – įvairių renginių
aprašymų. Tai natūralu, nes dauguma žmonių dėl pa-
ndemijos nebegali ir nebenori keliauti iš namų, o ir
dėl atšauktų renginių visuomeninis gyvenimas be-
veik sustojo. Tai lėmė, kad redakcijos darbas tapo ge-
rokai sunkesnis, nes krūvis gula vis ant tų pačių ke-
lių žmonių pečių. Darbas savaitgaliais, užuot pail-
sėjus, tapo ,,nauja redakcijos realybe”. 

Temų ir straipsnių paieška, jų sudėliojimas, re-
dagavimas – didelis darbas, kuris atima daug laiko.
,,Mes kreipiamės į kunigus, kviečiame juos parašyti
aktualiomis nūdienos temomis, kurių pastaruoju
metu tikrai netrūksta. Jūsų nuomonė, ypač kont-
roversiniais klausimais, skaitytojams būtų labai
svarbi. Norėtųsi glaudesnio bendradarbiavimo su
Lietuvių Bendruomene (LB), būtų smagu iš jų spau-
dos atstovų gauti informacijos apie tai, kas vyksta
LB. Tikėtumės paramos iš LB, supažindinant nau-
jus galimus skaitytojus ir būsimus prenumeratorius
su ,,Draugo” laikraščiu, kuris kažkada pirmasis at-
vėrė savo puslapius jaunai, ką tik susikūrusiai ir vi-
suomenės pripažinimo siekiančiai organizacijai”, –
sakė R. Lapas. 

Ji taip pat paminėjo, kad dėl pasikeitusių ap-
linkybių ir susidariusių sunkumų redakcija norėtų
laikraštį leisti du kartus per savaitę ir DF direkto-
rių tarybą prašo apie tai pasvarstyti.

Dalyvaujantieji karštai įsijungė į diskusijas,
buvo išsakyta įvairių nuomonių dėl galimybės su-
mažinti savaitinių ,,Draugo” numerių skaičių. Vie-
ni pasisakė už, kiti – prieš. Tačiau galutinį sprendimą
priims DF direktorių taryba.

Pasiryžę toliau dirbti

Jonas Daugirdas, žurnalo „Lithuanian Herita-
ge”  redaktorius, aptarė su ,,Draugo” leidinių gru-
pės prenumerata susijusius klausimus. Jo leidžiamas

žurnalas yra įdomus, su-
pažindina skaitytojus su
istorinėmis vietovėmis,
pateikia įdomių istori-
nių aprašymų, tekstus
pagyvina gražios nuo-
traukos. Tai rodo J. Dau-
girdo meilę šiam darbui
ir didelį atsakomybės
jausmą. Dar daugiau,
kad jis šį darbą atlieka
be atlyginimo. DF pa-
reiškė jam padėką.

DF iždininkas Leo-
poldas von Braun dėl
saugumo neatvyko į šį
suvažiavimą, tačiau visą
iždo apyskaitą jis patei-
kė raštu. Pirmininkė Ra-
munė Račkauskienė,
skaitydama šį raštą,
trumpai apžvelgė DF
iždo pajamas ir išlaidas. 

Draugo fondo suvažiavimas: trumpai ir aiškiai

Suvažiavimui vadovavo M. Utz (d.), šalia jos – DF tarybos pirmininkė R. Račkauskienė.

DF metiniame suvažiavime paisyta pandemijos laikmečio reikalavimų. Susirinkusius sveikina R. Račkauskienė. 

Mandatų komisijai atstovavo V. Stanevičius. 

DF Kontrolės komisijos pirmininkė Jūratė Nor-
vilienė informavo, kad komisija dėl saugumo 2020
metų metinę reviziją atliko nuotoliniu būdu. J. Nor-
vilienė perskaitė susirinkusiems DF Kontrolės ko-
misijos aktą. 

Kontrolės komisijos narės Jūratė Norvilienė,
Vida Sakevičiūtė ir Vilija Vakarytė patikrino fondo
iždininko tvarkomų atsiskaitymo knygų įrašus nuo
2020 m. sausio 1 d. iki 2020 m. spalio 17 d. ir nustatė:

• Įrašai apie gautus DF narių ir rėmėjų įnašus
yra labai lengvai prieinami. Įrašuose nurodomi
fondo narių ir rėmėjų vardai, pavardės, adresai ir pa-
aukotos pinigų sumos.

• Įrašuose taip pat matyti, kokios pinigų sumos
buvo paaukotos „Draugas News”.

• Pajamų ir išlaidų knygos yra vedamos labai
tvarkingai, pagal iždininko metodus, kurie yra leng-
vai suprantami. Knygoje įrašytos sumos sutampa su
banko pranešimais ir kitais piniginių pervedimų do-
kumentais.

• Investicijos bendrovės pateikti dokumentai apie
investuotas sumas saugomi kompiuteryje. Metų pa-
baigoje bendrovė atsiunčia tų metų bendrą sumą su-
rašiusi popieriuje.

• Komisija pasiūlė pareikšti padėką iždininkui
Leopoldui von Braun už pasiaukojimą ir labai tvar-
kingai atliekamą darbą. 

DF tarybos direktorių pirmininkas Vytas Sta-
nevičius išsakė savo pastebėjimus dėl dabartinės
,,Draugo” padėties. Jis sakė, kad dėl pašto tarnybos
aplaidumo ir dažnai pavėluotai pristatomų laik-
raščių mūsų skaitytojams  visi kenčia, o kainos – tiek
pašto tarnybos paslaugų, tiek kitos, susijusios su laik-
raščio leidyba, nuolat kyla. ,,Draugas” dar laikosi,
o štai Kanados ,,Tėviškės žiburiai” buvo priversti nu-
traukti popierinio laikraščio leidybą ir perkelti jį į
internetą. Clevelande leidžiama ,,Dirva” taip pat su-
mažino išleidžiamų numerių skaičių. ,,Draugo”
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Apdovanojimą Pal. Jurgio Ma-
tulaičio misijoje po šv. Mišių
įteikęs LR generalinis konsulas

Čikagoje Mantvydas Bekešius sakė:
„Prieš trejus metus atvykęs dirbti į Či-
kagą, lietuvybės sostinę, turiu gali-
mybę kiekvieną dieną vis iš naujo pa-
tirti, ką reiškia meilė Lietuvai, mūsų
kalbai ir tradicijoms. Būtent čia aš su-
tikau nepaprastai Tėvynei atsidavu-
sius lietuvius, kurie, negailėdami savo
laiko, sveikatos ir lėšų dirba tam, kad
Lietuva būtų stipri, kad diasporoje
auganti naujoji karta nepamirštų savo
šaknų. Todėl šiandien man yra nepa-
prastai didelė garbė įteikti šį apdova-
nojimą Rimui Juozui Baniui, kuris yra
geriausias tokios veiklos pavyzdys,
ku  ris, neabejoju, įkvėps ir ateities
bendruomenės lyderius rūpintis tėvų
ir senelių palikimu JAV bei dirbti var-
dan Lietuvos ir lietuvybės ateities.”

R. J. Banys yra vienas žinomiau-
sių lietuvybės mecenatų, kuris jau
daug metų dosniai aukoja Pasaulio
lietuvių centrui ir kitoms lietuviš-
koms organizacijoms. Viena didžiausių
PLC salių už ilgametę paramą centrui
yra pavadinta Rimo J. Banio šeimos
vardu. Praeitais metais  R. J. Banys pa-
rė mė PLC Vienybės parko įgyvendini -
mą ir PLC infrastruktūros atnaujini-
mą. Ne vienerius metus jis dos niai au-
koja Vydūno jaunimo fondui, o 2018-ai-
siais jis savo žmonos, dailininkės a. a.
Nijolės Banienės atminimui įkūrė var-
dinę stipendiją lietuvių kilmės stu-

dentams. R. J. Banys yra parėmęs lab-
daros fondą „Saulutė”, kuris rūpinasi
našlaičiais ir beglobiais vaikais Lie-
tuvoje, bei programą „Vaiko vartai į
mokslą”. Jis taip pat aukoja didžiau-
siam ir seniausiam išeivijoje Lietuvių
Fondui. 

Rimas J. Banys gimė Kaune. Per
karą šeima pasitraukė iš Lietuvos ir
vėliau įsikūrė Čikagoje. Studijavo Il-
linois Institute of  Technology, dirbo in-
žinerijos bendrovėje Harza Enginee-
ring Co. Pradėjęs nuo inžinieriaus pa-
reigų, jis vėliau tapo bendro vės di-
rektorių tarybos pirmininku ir vado-
vavo stambiems infrastruktūros pro-
jektams visame pasaulyje.

Lr�generalinio�konsulato�inf.�

,,Draugo” vyr. redaktorė R. Lapas (k.) sako, kad pandemija pagreitino permainų būtiny-
bę. Prezidiume – suvažiavimo pirmininkė M. Utz ir sekretorė N. Nausėdienė (d.).

Jono Kuprio nuotraukos

Po įteikimo ceremonijos nuotrauka atminimui. Iš (k.): gen. konsulas M. Bekešius, dukra
Felicija Banytė, R. J. Banys, Rima Reklaitis-Banienė ir PLC direktorė Elytė Reklaitis.

skaitytojai naujus numerius gali skai-
tyti internete, be jokio vėlavimo. Pre-
numeratoriai gauna slaptažodį, kurį
naudodami gali prisijungti ir skaityti
naujausią ,,Draugo” numerį. Yra su-
teikta galimybė už mažesnę kainą pre-
numeruoti tik internetinį laikraštį.
Yra tokių prenumeratorių, kurie nau-
dojasi šia galimybe. Tačiau dauguma
,,Draugo” skaitytojų mėgsta gauti
įprastą popierinį laikraštį. 

Trims DF nariams – Ramunei
Račkauskienei, Aušrelei Sakalaitei ir
dr. Algiui Norvilui, kurie turėjo būti
perrinkti, pasiūlyta pasilikti ir toliau
eiti pareigas. Jie sutiko. Kontrolės ko-
misijos narės Jūratė Norvilienė, Vida
Sakevičiūtė ir Vilija Vakarytė taip pat
turėjo būti perrinktos, nes baigėsi jų
kadencija. Šios puikiai dirbusios narės
taip pat buvo paprašytos tęsti darbą. 

Maloniai visus nuteikė suvažia-

vimo pabaigoje žodį tarusi viešnia,
kuri prisistatė kaip Danutė Kans. Ji
sakė esanti trečiosios bangos emig-
rantė ir Amerikoje gyvenanti jau dau-
gelį metų. Per tą laiką vis paskaityda-
vo „Draugą”, tačiau vis neprisirengė jo
užsisakyti. Suvažiavimo pabaigoje ji iš-
rašė čekį ir užsisakė mūsų leidžiamą
laikraštį, o renginio dalyviai naują
skaitytoją pasveikino plojimais. 

Diskusijos buvo pratęstos ir pasi-
baigus suvažiavimui. Daugelis pasili-
ko išgerti kavos ir pasikalbėti – juk da-
bar toks metas, kai atsiranda ne tiek
daug progų susitikti ir pabendrauti. Ti-
kėsime, kad gal ateinančiais metais DF
suvažiavimo nariai susirinks, nesi-
baimindami susirgti, kad jiems ne-
reikės dėvėti apsauginių kaukių. Ti-
kimės, su Dievo palaima, greitai su-
lauksime šviesaus normalaus gyveni-
mo.                                            

Įvertintas lietuvybės mecenatas

Artūras Žilys gerins 
universiteto infrastruktūrą
Prieš 17 metų į Jungtines Amerikos Valstijas išvykęs ir daugiau nei de-

šimtmetį Pasaulio lietuvių centrui (PLC) vadovavęs Artūras Žilys prisijun-
gė prie LCC tarptautinio universiteto vadovų komandos ir nuo šiol eis Finansų
ir infrastruktūros vadovo pareigas.

„LCC tarptautinis universitetas
džiaugiasi galėdamas pasveikinti Ar-
tūrą Žilį, kaip mūsų komandos dalį.
Artūras yra novatoriškas lyderis,
turintis įvairialypį žinių bagažą ir
daugiametę vadovavimo patirtį vers-
lo ir finansų strategijų kūrime, plėt-
ros planavime ir valdyme, daug dė-
mesio skiriant inovacijoms ir IT
sprendimams”, – teigia LCC tarp-
tautinio universiteto rektorė Marle-
ne Wall.

A. Žilys Lietuvoje baigė Vadybos
ir verslo administravimo magistro
studijas. JAV jis taip pat įgijo Verslo
administravimo magistro laipsnį bei
yra sertifikuotas informacinių sis-
temų auditorius. Jungtinėse Valsti-
jose A. Žilys dirbo logistikos kompanijos padalinio vadovu, o paskutiniuosius
12 metų vadovavo PLC – didžiausiam lietuvių išeivijos centrui už Lietuvos
ri bų, įsikūrusiam Lemont, IL. Šiuo metu A. Žilys taip pat yra JAV Lietuvių
Bendruomenės tarybos prezidiumo narys.

„Didžiuojuosi prisijungdamas prie šio Šiaurės Amerikos stiliaus uni-
versiteto, kuris turi ypatingai didelę tarptautinę bendruomenę. Manau, kad
kartu nuveiksime didelius darbus vykdant ir stiprinant LCC tarptautinio uni-
versiteto švietėjišką veiklą ir institucinius gebėjimus, o tuo pačiu garsinsi-
me Lietuvos vardą JAV, Kanadoje ir kitose šalyse. Džiaugiuosi turėdamas ga-
limybę dirbti abiejose Atlanto pusėse ir toliau dalintis įgyta patirtimi JAV
ir Lietuvoje”, – sako naujasis LCC tarptautinio universiteto Finansų ir inf-
rastruktūros vadovas Artūras Žilys.

LCC tarptautinis universitetas yra krikščioniškasis Šiaurės Amerikos
stiliaus artes liberales universitetas, įkurtas 1991-aisiais Lietuvos, Kanados
ir JAV fondų. Į LCC tarptautinį universtitetą studentai, darbuotojai ir dės-
tytojai kasmet atvyksta iš daugiau nei 50-ies pasaulio valstybių.

LCC�tarptautinio�universiteto�inf.

M. Bekešius įteikė garbingą apdovanojimą R. J. Baniui. LR generalinio konsulato nuotraukos
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ALGIS VAŠKEVIČIUS

„Drauge”�(š.�m.�lapkričio�5�d.�numeryje)�jau�ra-
šėme�apie�tai,�kad�kaune,�prezidento�Val-
do�Adamkaus�bibliotekoje-muziejuje�ren-

giama�paroda,�kuri�pasakoja�apie� jo�darbo�metus
Amerikoje,� Aplinkos� apsaugos� agentūroje� (EPA).
Parodą�planuota�atidaryti�lapkričio�3-ąją,�kai�prezi-
dentas�minėjo�savo�94-ąjį�gimtadienį,�bet�dėl�prezi-
dento�rinkimų�JAV,�kurios�ambasada�Lietuvoje�yra�šios
parodos�finansinė�rėmėja�jos�atidarymas�tada�buvo
atidėtas,�o�nuo�lapkričio�7-osios�Lietuvoje�prasidė-
jo�karantinas.�Lapkričio�18-ąją�ši�paroda�jau�baigta
rengti,� bet� dėl� karantino� lankytojai� jos� apžiūrėti
neturi�galimybės.�kol�kas�šią�įspūdingą�parodą�pa-
matė�tik�keli�žiniasklaidos�atstovai,�tarp�jų�ir�„Drau-
go”�korespondentas.

Daug kruopštaus darbo

EPA, kurios 5-ajame ir pačiame didžiausiame re-
gione dirbo V. Adamkus, šiais metais švenčia savo
50 metų sukaktį. Parodos rengėjai surinko daug įdo-
mios ir vertingos medžiagos, peržiūrėjo įvairius ar-
chyvus, šaltinius, bendravo su dešimtimis pašnekovų
Lietuvoje ir Amerikoje, kurie papasakojo apie pre-
zidento darbą Amerikoje, besitęsusį beveik tris de-
šimtmečius. 

„Valdo Adamkaus kaip aplinkosaugininko veik-
la Lietuvoje gana žinoma, tačiau ne iki galo supras-
ta. Bendravome ir su V. Adamkaus kolegomis EPA,
administracijos darbuotojais, mokslininkais, teisi-
ninkais, taip pat nevyriausybinių organizacijų na-
riais, susisiekėme ir su pramonei tuo laiku atstova-
vusiais žmonėmis ir iš visos surinktos rašytinės ir
vaizdinės medžiagos paruošėme šią parodą”, – sakė
prezidentinės bibliote-
kos direktorius Arūnas
Antanaitis.

Parodoje – ir ameri-
kiečių biologės Rachel
Carson knyga „Silent
spring” („Tylusis pava-
saris”), išleista 1962 m. ir
ypač sujaudinusi ameri-
kiečius bei atkreipusi dė-
mesį į tai, kad besaikis
pesticidų naudojimas že-
mės ūkyje neigiamai vei-
kia gyvąją gamtą, kelia
pavojų žmonių sveikatai.
Pasak A. Antanaičio, bū-
tent nuo šios knygos ir
prasidėjo aplinkosaugos
judėjimas Amerikoje,
apie šias problemas imta
vis plačiau kalbėti. 1970-
ųjų balandžio 22 d. de-
šimtys milijonų ameri-
kiečių išėjo į gatves pa-
minėti žemės dienos, jie
protestavo ir reikalavo
JAV politikus imtis sku-
bių veiksmų padėčiai pa-
gerinti. Tai tapo vieno svarbiausių ir sėkmingiausių
XX amžiaus Amerikos istorijoje aplinkosaugos ju-
dėjimo susiformavimo ženklu.

1970-ųjų pradžioje prezidentas Richard Nixon pa-
sirašė Nacionalinį aplinkos apsaugos aktą, o tų
metų pabaigoje įkūrė EPA. JAV senatas 1970 m.
gruodžio 2 d. patvirtino prezidento pasiūlytą EPA ad-
ministratorių William Ruckelshaus, ir ši data laikoma
EPA istorijos pradžia.

Kovojo su gamtos teršėjais

EPA teko pagrindinė užduotis rūpintis aplin-
kosauga, stebėti aplinką, nustatyti taršos ir techno-
logijų standartus, atlikti tyrimus, užtikrinti žmonių
sveikatos ir aplinkos apsaugą. EPA yra nepriklau-
soma agentūra, ji neturi ministerijos statuso, bet jos
administratorius, skiriamas prezidento, paprastai
prilyginamas ministrui. Įkūrimo pradžioje EPA tu-
rėjo 5 800 darbuotojų, o dabar jų skaičius yra išaugęs
iki beveik 14 tūkstančių, metinis biudžetas nuo 1 mi-
lijardo pasiekė 9 milijardus dolerių. Tyrimams atlikti
EPA turi kelias dešimtis laboratorijų, kur dirba
daug aukštą išsilavinimą turinčių mokslininkų.

Vos susikūrusi EPA uždraudė naudoti itin kenks-
mingą pesticidą DDT, privertė naftos perdirbimo įmo-

Parodoje – V. Adamkaus darbo dešimtmečiai JAV
V.�Adamkaus�darbo�kabinetą�1988�m.�įamžino�fotografas�r.�Požerskis. Laikraščių�straipsniuose�–�V.�Adamkaus�darbo�Amerikoje�atspindžiai.

Apdovanojimai�V.�Adamkui.�������A. Vaškevičiaus nuotraukos 

nes sumažinti, o vėliau ir visai pašalinti šviną iš ben-
zino. Nuo 1980 m. EPA itin daug dėmesio skyrė tam,
kad būtų išvalytos pavojingomis atliekomis užterš-
tos vietos, kurių Amerikoje buvo tūkstančiai, ir per
kelis dešimtmečius daug jų buvo išvalyta. Per pa-
staruosius 30 metų EPA reikšmingai prisidėjo įgy-
vendinant naujus ir veiksmingus metodus, pade-
dančius apsaugoti planetos ozono sluoksnį.

Parodoje�–�„Documerica”�kadrai,�užfiksavę�aplinkos�taršą�Amerikoje.

Naujojoje parodoje lankytojai gali pamatyti ir
eksponatus, susijusius su EPA kūrimosi istorija. Čia
pateiktos itin įspūdingos fotografijos, kurios iliust-
ruoja agentūros veiklos reikšmę. 

Nukelta į 10 psl.

EPA�logotipą�kūrė�tie�patys�dizaineriai,�kaip�ir�NASA�logotipą.
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LORETA TIMUKIENĖ

„Ar�tai�tiesa;�ar�tai�visiems�priimtina;�ar�tai
skatina�gerą�valią�ir�draugystę;�ar�tai�nau-
dinga� visiems?’’� –� šiais� priesaikos� žo-
džiais�nusakomi�1,2�milijono�narių�visa-
me�pasaulyje�apjungiančio�rotary�klubo
veiklos�principai.�Jais�vadovaujasi�ir�Či-
kagoje�įsikūręs�rotary�Club�of�Chicago-
land�Lithuanians,�kurio�prezidente�prieš
keletą�mėnesių� tapo�renata�kanopka.�

Nuo šių metų liepos mėnesio
prezidentės pareigas perėmusi
moteris Rotary klubui pri-

klauso nuo 2014 metų, ją prie rotariečių
prisijungti pakvietęs daugiametis klu-
bo narys ir jo įkūrėjas Saulius Janu-
šonis. Renata Jungtinėse Valstijose gy-
vena nuo 2003-iųjų, čia jie atvyko vyrui
laimėjus „žalią kortą”. Kadangi Lie-
tuvoje buvo baigusi verslo vadybos
studijas, iš pradžių susirado darbą
banke Massachusetts valstijoje, kur
apsigyveno padedami draugų ameri-
kiečių. Vėliau šeima persikėlė gyven-
ti į Čikagos priemiestį Naperville. Da-
bar Renata „BMO Harris” banke užima
verslo ryšių vadybininkės pareigas,
jie kartu su vyru augina 16 metų sūnų. 

Kanopkų šeima mėgsta keliauti,
jie yra pabuvoję nemažai pasaulio ša-
lių, o ištaikiusi laisvo laiko moteris
sako mėgstanti skaityti, bendrauti su
draugais, kurių dauguma yra lietu-
viai. Nemažai laiko Renata skiria Ro-
tary klubo reikalams, keletą metų ji
buvo klubo iždininke, o einant prezi-
dentės pareigas darbų dar prisideda,
bet ši veikla jai esanti prie širdies, tad
moteris sako sunkiai įsivaizduojanti
savo gyvenimą be Rotary.

Renata sako labai vertinanti gali-
mybę susibūrus kartu atlikti tokius
darbus, kurių būdamas vienas tikrai
neįveiktum. Klubo narius lietuvė vadi-
na draugais, kadangi kartu ne tik vyk-
domi įvairūs projektai, bet ir švenčia-
mos šventės, keliaujama. Jos šeima taip
pat mielai ateina į renginius. Deja, šiuo
metu rotariečiai dėl pandemijos negali
susitikti „gyvai”, bet kiekvieną ketvir-
tadienį vyksta susirinkimai per „Zoom”
platformą. Jų metu planuojami būsimi
renginiai, vyksta virtualūs susitikimai
su kitais Rotary klubais ar įdomiais
žmonėmis. Neseniai vyko susitikimas
su Vilniaus Šv. Kristoforo Rotary klubu,
galvojama apie bendrus projektus. 

Yra kuriamas klubo fondas, pla-
nuojami nauji projektai. Rotariečiai
galvoja apie savo pamainą – ieškoma
veiklių jaunų žmonių, kurie įsitrauktų
į Rotorakto veiklą. Tai – tarptautinė jau-
nimo organizacija, kuri vienija 18–30
metų amžiaus žmones, besivadovau-

Renata Kanopka: „Gyvenimas prasmingesnis padedant kitiems”

jančius Rotary vertybėmis. Renata sa -
ko pastebėjusi, kad prie rotariečių pri-
sijungia vis daugiau jaunų žmonių, jų
klubas irgi nuolat pasipildo naujais na-
riais, kurie atsineša naujų idėjų. 

Rotariečiai viliasi, kad daugelio
planus sujaukusi pandemija pagaliau
baigsis ir jie galės tęsti savo darbus, ku-
rių tikslas – būnant kartu padėti ki-
tiems. Per 12 metų yra nuveikta daug,
didžioji dalis renginiuose surinktų
lėšų skiriama įvairiai paramai Lietu-
voje. Šiemet jau vyko tradiciniais tapę
renginiai – golfo turnyras ir Haunted
Oak 5K labdaringas bėgimas. Golfo
turnyro metu surinkti pinigai buvo
pervesti Rimanto Kaukėno labdaros ir
paramos fondui, už juos bus perkamas
nešiojamas ultragarso aparatas, kuris
bus naudojamas ligoninėje onkologi-
nėmis ligomis sergančių vaikų tyri-
mams atlikti.

„Esame gera komanda veiklių, at-
sakingų žmonių, su kuriais smagu kar-
tu dirbti”, – sako R. Kanopka. Rotary
Club of  Chicagoland Lithuanians yra
unikalus tuo, kad jo susirinkimai vyks-
ta lietuvių kalba, didžioji dalis projek-
tų yra susiję su Lietuva, surinkti pini-
gai skiriami sergantiems vaikams.
Klubą yra aplankę daug žymių žmonių
iš mūsų šalies, pasikviečiama ir čia gy-
venančių įdomių asmenybių. 

Klubo prezidentė yra dėkinga klu-
bo nariams, su kuriais, pasak jos,
„kartu plukdo į priekį Rotary laivą”,
taip pat visiems padėjėjams, rėmė-
jams, bendraminčiams bei linki ramių
artėjančių švenčių.

Daugiau apie Čikagos lietuvių Ro-
tary klubo veiklą sužinosite apsilankę
„Facebook” paskyroje: https://www.fa-
cebook.com/RotaryClubofChicago-
landLithuanians/

Su�vyru�kyoto�mieste�Japonijoje.� Asmeninio albumo nuotr.

Čikagos�lietuviai�rotariečiai�klubo�prezidentės�inauguracijoje. Sandros Ščedrinos nuotr.

kelionėje�Šiaurės�Carolina�valstijoje.

Šiųmetiniame�golfo�renginyje.�
Sandros Ščedrinos nuotr.

Tony�Merfeld�perduoda�prezidento�regalijas�renatai�kanopkai.�Sandros Ščedrinos nuotr. Baltijos�kelio�30-mečio�minėjime�Čikagoje�su�sūnumi�ir�vyru.���Asmeninio albumo nuotr.
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LIETUVA IR PASAULIS

Siūlo�tęsti�karantiną�iki�gruodžio�17�dienos
Vilnius (Mano vyriausybė) – Vy-

riausybės ekstremalių situacijų ko-
misija (VESK) nusprendė pasiūlyti
Vyriausybei pratęsti karantiną iki
2020 m. gruodžio 17 d. 

„Matydami augantį sergančiųjų
COVID-19 (koronavirusu) skaičių ir at-
sižvelgdami į Sveikatos apsaugos mi-
nisterijos pateiktą ataskaitą, posėdyje

nusprendėme teikti pasiūlymą Vy-
riausybei pratęsti karantiną iki gruo-
džio 17 dienos vidurnakčio. Taip pat
prašome žmonių vengti susibūrimų,
nes epidemiologinė situacija yra su-
dėtinga”, – teigia Vyriausybės ekstre-
malių situacijų komisijos pirmininkė,
vidaus reikalų ministrė Rita Tamašu-
nienė.

Europos�kibernetiniu�saugumu�siūlo�rūpintis�iš��Vilniaus
Vilnius (ELTA) – Nuotoliniame

ES užsienio reikalų ministerijų vals-
tybės sekretorių (kanclerių) susiti-
kime Užsienio reikalų ministerijos
kanclerė Jovita Neliupšienė pristatė
Lietuvos kandidatūrą Vilniuje steig-
ti Europos kibernetinio saugumo
kompetencijų centrą (ECCC – Euro-
pean Cybersecurity Competence Cent-
re). 

Centras taptų pagrindiniu ES inst-
rumentu Europos kibernetinio sau-
gumo iniciatyvoms skatinti bei ki-
bernetinio saugumo tyrimams ir tech-
nologijoms plėtoti.

„COVID-19 pandemija išryškino,
kad diplomatinis darbas neįmanomas
be saugių ryšio technologių. Siūlome
partneriams ECCC įsteigti Vilniuje”,
– akcentavo ministerijos kanclerė.

Stebės�Baltiją�teršiančias�šiukšles
Vilnius (Mano vyriausybė) – Ap-

linkos apsaugos agentūra atliko pir-
muosius tyrimus pajūrio pakrantėje,
ruošdamasi nuolatiniam Baltijos jūrą
teršiančių šiukšlių monitoringui, ku-
ris prasidės nuo kitų metų. 

Jų metu 100 metrų ilgio Melnragės
paplūdimio atkarpoje buvo aptikta
786 šiukšlių, o siektina geros aplinkos
būklės vertė – 20 šiukšlių tokio ilgio at-
karpoje.

Tyrimai vyko visu pakrantės plo-
čiu nuo vandens linijos iki kopagūbrio.
Tarp rastų šiukšlių daugiausia buvo

plastiko atliekų (kamštelių, maišelių,
šiaudelių ir kt.), cigarečių nuorūkų ir
stiklo šukių.

Baltijos jūrą teršiančių šiukšlių
monitoringas bus atliekamas skirtin-
gais metų sezonais – pavasarį, vasarą
ir rudenį. Šiukšles planuojama tirti ne
tik pakrantėje, bet ir vandenyje bei
dugno nuosėdose. 

Monitoringo tikslas – įvertinti
Baltijos jūros pakrantės, vandens ir
dugno nuosėdų užterštumą šiukšlė-
mis ir nustatyti su žmogaus veikla su-
sijusius taršos šaltinius. 

Muziejus�įsigijo�seniausias�Vilniaus�ir�kauno�nuotraukas
Šiauliai (Diena.lt) – Fotografijos

muziejus Šiauliuose įsigijo nuotraukų
su vienais seniausių Vilniaus ir Kau-
no vaizdais.

Muziejus nupirko vengrų fotog-
rafo Antalio Rohrbacho 14 fotografijų
rinktinę, kurioje 1861 metais įamžin-
ti Sankt Peterburgo–Varšuvos gele-
žinkelio linijos tiesimo vaizdai Lietu-
voje ir aplinkiniuose kraštuose.

Įsigytoje A. Rohrbacho fotografi-
jų kolekcijoje yra ir seniausios žino-
mos Kauno fotografijos, taip pat anks-
tyvi geografiškai ir istoriškai Lietuvai
artimų įvairių Latvijos ir Baltarusijos
vietovių, inžineriniai geležinkelių inf-
rastruktūros statinių vaizdai. A. Rohr-
bachas buvo pirmasis Kauno fotogra-
fas, kurio darbai pasiekė mūsų dienas. 

Kauno ciklą sudaro trys fotogra-
fijos. Šiame mieste fotografas fiksavo
tilto per Nemuną statybą ir jos metu
pritaikytus netradicinius, to meto pa-
žangiausius inžinerijos sprendimus.
Vienoje nuotraukoje užfiksuotos tilto
statybos per Nemuną, kitoje – Sankt
Peterburgo–Varšuvos geležinkelio li-

nijos tiesimo valdybos pastatas su per-
sonalu, trečioje – Aleksotas ir Kauno
senamiestis.

Į Fotografijos muziejaus rinkinį
patekusios A. Rohrbacho fotografijos
yra vieninteliai Lietuvoje esantys au-
toriaus darbai. Kiti rinkiniai, kuriuose
esama Lietuvos vietovaizdžių, saugo-
mi Lenkijos ir Ispanijos nacionalinė-
se bibliotekose, privačiame rinkinyje
Madride.

Fotografijos muziejus įsigijo ir
vieną pirmųjų Vilniaus vaizdų, kurį
apie 1860 metų užfiksavo fotografas Ab-
donas Korzonas.

Šioje fotografijoje atsiveria Vil-
niaus panorama nuo Tauro kalno.

A. Korzono fotoateljė Vilniuje vei-
kė trumpai – nuo 1859-ųjų iki 1863-iųjų,
tačiau fotografo pavardė įėjo į Lietuvos
ir fotografijos istoriją kaip 1863 metų
sukilimo dalyvio, pirmojo Vilniaus
vaizdų fotografo, stereoskopinės fo-
tografijos pradininko Lietuvoje.

A. Korzono fotografijų išliko labai
mažai – Lietuvoje iš viso žinomos še-
šios, užsienyje – 15.

D.�Trump�paliks�Baltuosius�rūmus�su�sąlyga
Washingtonas (ELTA) – JAV pre-

zidentas Donald Trump pirmą kartą
pa reiškė, kad paliks Baltuosius rū-
mus, jei Joe Biden bus oficialiai pa-
tvirtintas šalies prezidento rinkimų nu-
galėtoju, tačiau jis dar kartą pakarto-
jo, kad rinkimai buvo „suklastoti”. 

D. Trump anksčiau žadėjo nepai-
syti rinkimų rezultatų ir nesitraukti iš
Baltųjų rūmų, teigdamas, kad kai ku-
rie biuleteniai buvo panaikinti. Jis
taip pat „nesąžiningų rinkimų” klau-
simą perdavė spręsti teismams, ta-
čiau šie jo kaltinimus atmetė. 

Atsakydamas į žurnalistų klausi-

mą apie rinkimus D. Trump priartėjo
prie pripažinimo, jog jo kadencija bai-
giasi.

Paklaustas, ar paliks Baltuosius
rūmus, jei Rinkikų kolegija pripažin-
tų J. Biden pergalę, D. Trump teigė: Ži-
noma paliksiu. Ir jūs tai puikiai žino-
te.”

Rinkikų kolegija, nustatanti, kas
laimės JAV prezidento rinkimus, su-
sitiks gruodžio 14 d. ir patvirtins J. Bi-
den pergalę, jam surinkus 306 rinkikų
balsus, kai D. Trump surinko 232. 

J. Biden inauguracija turėtų įvyk-
ti sausio 20 d.

Lėktuvai�į�JAV�jau�gabena�kompanijos�„Pfizer“�vakciną
New Yorkas (ELTA) – Amerikos

aviacijos kompanija „United Airlines”
pradėjo gabenti farmacijos bendrovės
„Pfizer” vakciną nuo koronaviruso į
sandėlius Jungtinėse Valstijose ir Eu-
ropoje. 

Tai daroma tam, kad būtų galima
kuo greičiau pradėti skiepyti gyven-
tojus, kai reguliuojančios institucijos
aprobuos preparatą. 

„United Airlines”, bendradar-
biaudama su „Pfizer”, tiekia vakciną
užsakomaisiais reisais. Šiuo metu ji ga-

benama į sandėlius Michigano valsti-
joje ir Belgijoje. Vėliau planuojami
skrydžiai į Wisconsin valstiją ir Vokie -
tiją.

Praėjusią savaitę Vokietijos far-
macijos kompanija „BioNTech” ir jos
partnerė Amerikoje „Pfizer” nusiuntė
JAV Maisto ir vaistų administracijai
(FDA) prašymą įregistruoti vakciną
nuo koronaviruso. 

Nepriklausomų ekspertų kolegijos
posėdis šiuo klausimu numatytas gruo-
džio 10 d.

Lenkija�ir�Vengrija�blokuos�ES�biudžetą
Varšuva (LRT.lt) – Lenkija

yra pasiryžusi vetuoti ES biu-
džetą ir ekonomikos gaivinimo
po koronaviruso pandemijos
fondą, jei to prireiks, Vokietijos
kanclerei Angelai Merkel pa-
reiškė Lenkijos premjeras Ma-
teusz Morawiecki.

„Patvirtinau mūsų pasi-
rengimą vetuoti naują biudžetą,
jei nerasime sprendimo, kuris
būtų palankus visai ES, o ne tik
kai kuriems jos nariams”, – tei-
gė Lenkijos premjeras.

Į svarstomą ES biudžetą
yra įtrauktas mechanizmas, lei-
siantis skiriamą finansavimą
susieti su teisės viršenybės prin-
cipų laikymusi ES valstybėse
narėse. Tam aršiai prieštarauja Len-
kija ir Vengrija, kurias Europos Ko-
misija (EK) tiria dėl galimo kišimosi
į teismų sistemą.

Lenkija ir Vengrija anksčiau blo-
kavo 1,8 trln. eurų dydžio ES biudžeto
ir ekonomikos gaivinimo fondo priė-
mimą.

Vengrijos pozicija dėl ES biudže-
to ir ekonomikos gaivinimo po koro-
naviruso pandemijos fondo veto yra
„tvirta kaip akmuo”, o Budapeštas

NATO�aptars�kinijos�stiprėjimo�padarinius
Berlynas (ELTA) – NATO gene-

ralinis sekretorius Jens Stoltenberg ke-
tina įtraukti į įvyksiančio Aljanso ša-
lių URM vadovų susitikimo darbot-
varkę Kinijos stiprėjimo padarinių
saugumui ir jos vaidmens Azijos ir Ra-
miojo vandenyno regione temą. 

Anot jo, Pekinas vis daugiau in-
vestuoja į savo karinių galimybių plėt-

rą. Tai apima naują atominę ginkluo-
tę ir raketas, galinčias pasiekti objek-
tus visų NATO šalių teritorijose. 

URM vadovų diskusijose dėl Pe-
kino vaidmens taip pat dalyvaus Aust-
ralija, Naujoji Zelandija ir Japonija. Be
to, į jas įsijungs Suomija ir Švedija, ku-
rios nėra NATO narės.

išplėtė�mirties�bausmės�vykdymo�būdų�sąrašą
Washingtonas (ELTA) – JAV tei-

singumo departamentas padarė pa-
taisų mirties bausmės vykdymo fede-
raliniu lygiu nuteistiems nusikaltė-
liams taisyklėse. Regionų valdžia galės
vykdyti mirties bausmę bet kuriuo
konkrečios valstijos teritorijoje legaliu
būdu. 

Be jau įteisintos mirtinos injek-

cijos, valstijų valdžia gaus teisę taikyti
„bet kurį kitą (mirties bausmės) būdą,
numatytą valstijos, kurioje buvo pa-
skelbtas nuosprendis, įstatymų”. Prie
šių būdų galima priskirti keliose Ame-
rikos valstijose leidžiamus nunuodi-
jimą dujomis, egzekuciją elektros kė-
dėje ir sušaudymą. 

Pakeitimai įsigalios gruodžio 24 d.Šiaulių�Fotografijos�muziejus�įsigijo�itin�retas�nuotraukas.�Šiaulių fotografijos muziejaus nuotr.

V.�Orban�(kairėje)�ir�M.�Morawiecki�nusileisti�ne-
ketina,�taip�sustabdydami�ES�finansinę�paramą�ir
Lietuvos�verslui,�išsekintam�pandemijos.

TVP info nuotr.

neketina siekti kompromiso su Briu-
seliu, pareiškė Vengrijos premjeras
Viktor Orban.

„Mūsų pozicija yra tvirta kaip ak-
muo, jie turi tik politinę valią. Jų po-
zicija gali būti keičiama, mūsų – ne. Aš
nenoriu kompromiso”, – sakė V. Orban.

Aukštas ES diplomatas, nenorė-
jęs atskleisti savo tapatybės, teigė, kad
ES neketina iš naujo derėtis dėl me-
chanizmo, kuris sukėlė didžiulį Len-
kijos ir Vengrijos nepasitenkinimą.



9DRAUGAS 2020 GRUODŽIO 1 D., ANTRADIENIS

Taip� LrT.lt� sakė� Švč.� Mergelės� Marijos� Nekaltojo
Prasidėjimo�vargdienių�seserų�vienuolijos�vadovė�Vik-
torija�Plečkaitytė,�nes�vienuolijos�globojamus�Mari-
jampolės�Švč.�Marijos�globos�namus�užpuolė�koro-
naviruso�pandemija.�Amerikos�lietuviai�žino,�kad�šią
vienuoliją�Lietuvos�okupacijos�dešimtmečiais�išsau-
gojo�Putnamo�seselės.�Marijampolės�Švč.�Marijos�glo-
bos�namai�įregistruoti�2001�m.�Čia�suteikiama�globa
senyvo�amžiaus�žmonėms,�kurių�šiuo�gyvena�35.�ir
beveik�visi�jie�yra�reikalingi�ypatingos�globos,�nes�jų
atmintis�jiems�jau�nebegelbsti.

Tokiuose globos namuose sudėtinga padėtis ne tik
Lietuvoje, bet ir kitur pasaulyje. Tokiuose na-
meliuose gyvenantys bejėgiai žmonės yra leng-

viausias grobis koronavirusui. Kaip rodo interne-
tinis šių globos namų puslapis, čia serga septyni se-
nyvi gyventojai ir devyni (iš trisdešimties) dar-
buotojai, o dar daugiau turėjo izoliuotis dėl turėto
kontakto su sergančiu. Todėl vienuolė Viktorija
sako: „Mes nežinome, kas bus rytoj, bijai, kad su-
skambės telefonas ir dar vienas darbuotojas pasakys:
ir aš sergu”. Pati Viktorija šiuo metu į šoną pastū-
mė ne tik vadovavimo pareigas vienuolijoje, bet ir
talkinimą parapijoje, Palaimintojo Jurgio Matulai-
čio muziejaus administracijos reikalus, jei labai pri-
reikia, klausimus sprendžia telefonu. Ir užsidarė
skalbykloje, kur jai atneša ir maistą, nes ten nebe-
liko darbuotojo, o skalbiniai plūsta be sustojimo. Yra
ir daugiau žmonių, kurie dirba ištisomis paromis,
numigdami po keletą valandų.

„Neinu pas užsikrėtusius gyventojus, bet pas
mane atkeliauja jų skalbiniai. Visi žmonės pas mus
dirba dėvėdami ketvirto laipsnio apsaugos prie-
mones. Tai reiškia – tuos baltus skafandrus, respi-
ratorius, akinius”.

Švč. Marijos globos namuose virusas įsisuko dar
neseniai, tik prieš savaitę, infekciją atnešė darbuo-
tojas, kuris net nežinojo, iš kur jį pasigavo, nes jokių
simptomų nejautė. Ir prasidėjo – ėmė iškristi žmo-
nės vienas po kito – ir darbuotojai, ir globotiniai. Vie-
nuolė džiaugiasi dar bent tuo, kad nėra sunkių li-
gonių, kurie labai kentėtų dėl koronaviruso simp-
tomų, nė vienam dar nereikėjo ligoninės pagalbos.
Bet užtat savuose nameliuose žmonės dirba ne-
žmoniškais krūviais. Globos namams šiuo metu rei-
kia ir slaugytojo, ir slaugytojo ar socialinio dar-
buotojo padėjėjų, kurie grindis galėtų plauti, pa-
maitinti senukus, pakeisti patalus ar sauskelnes, o
jei lieka akimirka, tiesiog pabūti šalia.

„Kai daliai darbuotojų nustatomas koronavi-
rusas, dalis darbuotojų išeina į saviizoliaciją. Tad
mūsų gretos praretėjo. Dėl kai kurių turėjome pa-
kovoti, mat jei būtume išleidę visus, būtume neturėję
kas dirbtų. Būtume likę beveik nuliniai. Aiškinomės
su sveikatos centru, kokias apsaugos priemones nau-
dojame, kokie tų žmonių kontaktai buvo, taip at-
rinkome dalį tų, kuriems nekilo aukštos grėsmės. Jie

dirba toliau. Bet tokių yra nedaug, – pasakojo vie-
nuolė. – Be savanoriškos pagalbos nieko nepadary-
tume. Dirba dar dvi mano vienuolijos seserys. Dabar
visos trys išėjome į šią pavojingą zoną, tad kas nors
kitas vienuolijoje turi prižiūrėti seseris, kurioms rei-
kia pagalbos. Pasikvietėme seserį iš kito miesto, pa-
skui dar dvi seseris iš kito miesto. Iš esmės tai vis-
kas, ką mes galime padaryti. Na, dar turime vieną se-
serį rezerve, kad ji stotų į mūsų vietą, jei mes iš-
griūtume”, – padėtį apibūdino vienuolijos vadovė.

Globos namų teritorijoje yra mažas namelis, ku-
riame darbuotojai gali pernakvoti ar pailsėti.

„Viena darbuotoja, kuri yra pasiaukojanti mo-
teris, beje, tokių buvo daugiau, bet susirgo ir turėjo
pasitraukti, tai ta moteris pasakė nevažiuosianti
namo, paprašė leisti likti, ji sakė dirbsianti, kiek ga-
linti, o kai pavargsianti, nueis pailsėti į tą namelį. Ji
dirba turbūt jau šešias paras. Žinoma, paisome krū-
vio, dabar jau išdirbusi parą ji eina pailsėti dieną. Bet
iš pradžių ji dirbo ištisomis paromis, atsitraukdama
gal keturioms valandoms. Dabar jau galime įeiti į nor-
malesnį ritmą, bet nežinome, kas bus po trijų ketu-
rių dienų”, – nuogąstavo vienuolė.

Vienuolė Viktorija labai nenorėtų užsikrėsti
pati, bet ne dėl savęs, o kad nesumažėtų dar daugiau
darbo rankų ir nekiltų dar didesnis chaosas. „Man
baisiausia – chaosas ir nevaldoma padėtis. Meldžia-
me Dievą palaiminimo ir apsaugos, išrišimo. Ir at-
siranda žmonių, kurie ateina ir padeda. Karštligiš-
kai naršau po telefonų knygą, kam dar galėčiau pa-
skambinti ir paprašyti, kad ateitų padėti. ...Kiekvieną
dieną galvojame, kaip komandą susimontuoti. Mė-
ginu susidaryti budinčių sąrašą, kad žinočiau, kam
paskambinti, kai padėtis bus labai bloga. Reikia ir tų,

kurie gali grindis plauti, senelius pamaitinti, api-
prausti, sauskelnes pakeisti. Tai labiau padėjėjų
darbas. Nebesvarbu išsilavinimas, aš pati esu teolo-
gijos magistrė, ne socialinio darbuotojo padėjėja, svar-
bu, kad žmogus nebijotų, turėtų minimalią patirtį ar
tiesiog atvirą širdį eiti prie seno žmogaus, patarnauti
jam. Žinoma, su visomis apsaugos priemonėmis. Tad
grėsmė nėra milžiniška”.

Ji pripažįsta, kad šitoje kritinėje situacijoje pir-
miausia žiūrima, jog būtų patenkinti fiziniai žmogaus
poreikiai. „Nestovi prie jų ir neglostai, padarai tik
tai, kas būtiniausia. Be to, kai žmogus ateina pa-
maitinti senelio, jis jau būna ne vienas. Tad dažnu at-
veju nebereikia atskiro žmogaus, kuris suteiktų
emocinį palaikymą. Svarbiausia, kad žmogus prie
žmogaus ateitų kaip žmogus, o ne kaip mašina”.

Be to, ir taisyklėse yra nurodoma kuo mažiau lai-
ko praleisti prie COVID-19 užsikrėtusių pacientų. Su
senukais, kurie turi atmintį, nors tokių tik vienas ki-
tas, slaugytojos pakalba telefonu ir vaistus palieka
iš karto visai dienai, kad nereikėtų dažnai užeiti.

„Tikiu, kad visi globos namai, kurie su visu tuo
susiduria, išgyvena panašius dalykus. Ir dar bus dau-
giau globos namų, kurie su tuo susidurs. Tad svar-
bu, kad visuomenė suprastų, jog pagalba reikalinga.
Turbūt nereikia laukti, kol Viktorija, Birutė ar Pet-
rutė paskambins prašydama padėti. Jei žinau, kad ga-
liu padėti, kad netoli manęs yra tokie namai, kuriuose
bėda, reikia skambinti, klausti, kuo galiu padėti.
Ypač, jei tie žmonės jau persirgę. Be savanoriškos pa-
galbos mes neišsiversime”, – sako sesuo Viktorija.

Parengta�pagal�Švč.�Marijos�globos�namų�Marijampolėje�in-
ternetinį�puslapį�ir�LrT.lt

Be savanoriškos pagalbos mes neišsiversime

Švč.�Marijos�globos�namuose. Globos namų nuotraukos

Globos�namų�gyventojai�gali�pasivaikščioti�nuostabiame�parke. Vienišas�dienas�praskaidrina�pokalbiai�su�bendraamžiais�ir��panašaus�likimo�žmonėmis.
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Parodoje – V. Adamkaus darbo dešimtmečiai JAV
Atkelta iš 6 psl.

Pasak vieno iš parodos rengėjų istoriko dr. Egi-
dijaus Balandžio, rengiant parodą buvo peržiūrėta
šimtai fotografijų iš „Documerica” programos ciklo
– šiose nuotraukose užfiksuota aplinkosaugos padė-
tis Amerikoje nuo 1972 iki 1977 metų. Daugybė fo-
tografų visoje šalyje padarė per 22 tūkstančius nuo-
traukų, iš jų apie 15 tūkstančių dabar galima pama-
tyti internete.  

„Parodai rinkome tokias nuotraukas, kuriose at-
sispindėtų to meto aplinkos tarša – smogas, auto-
mobilių spūstys, aplinką išmetamosiomis medžia-
gomis nuodijantys fabrikai, taip pat eiliniai žmonės
ir jų pastangos keisti padėtį. Tipiškas pavyzdys –
 gamykla Gary mieste, Indianos valstijoje, kuri per me-
tus į aplinką – orą ir Michigano ežerą išleisdavo de-
šimtis tūkstančių tonų teršalų.  Parodoje esanti
nuotrauka tai puikiai iliustruoja”, – sakė E. Balan-
dis.

JAV plieno pramonės milžinės „U. S. Steel” ga-
mykla Gary mieste tuo metu turėjo apie 30 tūkstan-
čių darbuotojų ir tik po ilgų bylinėjimųsi ir kovų ji
pakluso aplinkosaugos reikalavimams, sumokėjo
4,2 milijono dolerių baudą ir įdiegė dešimtis milijo-
nų dolerių kainavusius taršos kontrolės įrengimus.
Beje, aplinkos užterštumą Gary mieste savo romane
„Sauja skatikų” aprašė rašytojas Kazys Almenas, o
knyga buvo išspausdinta „Draugo” spaustuvėje 1977
m. – šis faktas taip pat atspindimas naujojoje paro-
doje. 

Tarp kitų eksponatų – ir „Draugo” straipsnis

A. Antanaitis sakė, kad įdomių, retų eksponatų
čia daug. Tarp jų – ir EPA logotipas, kurį sukūrė tie
patys dizaineriai, kurie kūrė ir NASA logotipą. Pa-
rodoje – archyviniai vaizdo ir garso įrašai, kurie iš-
samiai atspindi prezidento V. Adamkaus veiklą dir-
bant penktajame EPA regione. Nemažą dalį eksponatų
parodai pateikė ir pats V. Adamkus. Iš jo archyvų –
ir įvairūs apdovanojimai, fotografijos  (tarp jų – pre-
zidento R. Nixon nuotrauka su jo sveikinimu būsi-
majam Lietuvos prezidentui), taip pat laikraščių
straipsniai apie V. Adamkaus darbą kovojant už
švarią aplinką. Čia šalia „The Wall Street Journal”,
„Chicago Sun-Times” ir kitų laikraščių – ir 1983-ųjų
„Draugas” su straipsniu „Fabriko nuodai palietė žu-
vis” ir V. Adamkaus kaip prenumeratoriaus adreso
žymekliu Hinsdale miestelyje.

Pasiūlymą dirbti tuometėje EPA pirmtakėje fe-
deralinėje vandens taršos administracijoje Čikago-
je jos skyriaus vadovu V. Adamkus gavo 1969 metais.
Kai po metų įsikūrė EPA, V. Adamkus sulaukė pasi-
ūlymo tapti Penktojo regiono administratoriaus pa-
vaduotoju. Dešimtmetį eidamas šias pareigas jis ne
kartą parodė principingą laikyseną, sugebėjimus ir
ryžtą apginti amerikiečių sveikatą, o 1978 m. jam buvo
įteiktas aukščiausias EPA apdovanojimas – EPA
medalis. Kai 1981 metais naujoji administracija ieš-
kojo kandidatų į Regiono įstaigos administratoriaus
pareigybę, V. Adamkaus kandidatūrą parėmė valstijų
gubernatoriai, visuomeninės grupės, kai kurie pra-
monės atstovai ir tada prasidėjo jo kaip Penktojo re-
giono administratoriaus karjera.

Lietuvoje yra žinoma apie V. Adamkaus nuo-
pelnus išvalant  dioksinais užterštus Didžiuosius eže-
rus. Tada, 1981-aisiais buvo nustatyti taršos šaltiniai,
dioksino poveikis žmonėms ir gyvūnams, įrodyta, kad
„DOW Chemical” gamykla Midland, Michigano vals-
tijoje buvo pagrindinis taršos šaltinis Tittabawasee
ir Saginaw upėse bei Saginaw įlankoje. Teko nema-
žai pakovoti su pramonininkų spaudimu, pačioje EPA
taip pat būta įvairiausių nuomonių bei vertinimų, ne-
išvengta ir didelio žiniasklaidos dėmesio. 1983 m. V.
Adamkui aplinkosaugininkų organizacija Michiga-
no ežero federacija įteikė prestižinį jau minėtos Ra-
chel Carson  vardo apdovanojimą.

Dėmesys indėnams ir Lietuvai

Mažai Lietuvoje žinoma ir apie V. Adamkaus pa-
stangas sukuriant santykių su indėnų gentimis mo-
delį. Nuo 1984 m. EPA ėmė ryškiau formuluoti savo
politiką indėnų gamtosaugos problemų atžvilgiu, sie-
kė įtraukti indėnų gentis sprendžiant jiems rūpimas
problemas. Penktojo EPA regiono administruoja-

Parodoje�gausu�įdomių�eksponatų.

moje teritorijoje gyveno apie 30 indėnų genčių.
Buvo paskirtas jų reikalų koordinatorius, pasirašy-
ta bendradarbiavimo sutartis, o nuo 1988 m. Penktasis
regionas paskyrė tris indėnų atstovus – ombudsme-
nus – padėti sukurti taršos kontrolės programas re-
zervatuose Wisconsin, Michigan ir Minnesota vals-
tijose. 

Buvo rengiamos studijos, tyrimai, o regione su-
kurtas bendradarbiavimo modelis tapo pavyzdžiu ki-
tiems padaliniams, skatino EPA centrinę būstinę im-
tis daugiau priemonių, kurti atskiras įstaigas taršos
problemoms rezervatuose spręsti. Įvertinant V.
Adamkaus nuopelnus darbuojantis dėl aplinkosau-
gos tarptautinėje erdvėje 1988 m. jis buvo apdovanotas
EPA apdovanojimu „Fitzhugh Green”. 

matyti ir įspūdingas fotografijas, kuriose užfiksuo-
tas pats V. Adamkus savo darbo Amerikoje metu. Vie-
noje iš jų fotografas Romualdas Požerskis užfiksavo
V. Adamkų  1988 m., o kitą fotografijų ciklą sukūrė
fotomenininkas Antanas Sutkus.  Parodos prieangyje
įrėminta didelė fotografija, atsisėdus ant šalia jos
esančio fotelio leis pasijusti tarsi paties V. Adamkaus
kabinete.

Bendradarbiai vadino žmogumi-legenda

„Ruošdami šią parodą mes pakalbinome apie de-
šimt žmonių, kurie kažkada dirbo su V. Adamkumi
EPA. Jų prisiminimai ir vertinimai labai įdomūs, ir
daugelis kartojo tą patį – Val Adamkus buvo tiesiog
žmogus-legenda. Penktajame regione jis užėmė aukš-
čiausias pareigas keičiantis net šešiems JAV prezi-
dentams ir administracijoms. Gaila, kad dar nesky-
rėme daugiau dėmesio kartu su juo EPA dirbusiems
lietuviams, nes jų būta. Manau, prie kai kurių temų
mes dar grįšime ateityje”, – sakė A. Antanaitis.

Kaip jau minėta, šios parodos parengimą fi-
nansiškai rėmė JAV ambasada Lietuvoje. Ambasa-
dorius Robert S. Gilchrist prisimena, kad vienas ryš-
kiausių prezidento V. Adamkaus nuopelnų – tai
sėkmingas aplinkosaugos dialogas tarp Jungtinių
Amerikos Valstijų ir valstybių anapus „Geležinės už-
dangos”. 

Parodą vėliau galės pamatyti 
visi norintys

„Aplinkos apsauga buvo, yra ir išliks ypatingo
dėmesio reikalaujanti globali problema. JAV aplin-
kos apsaugos agentūros penkis dešimtmečius ap-
imanti istorija ir Valdo Adamkaus kaip lyderio pa-
vyzdys moko mus ir ateities kartas, kaip reaguoti į
svarbiausias mūsų aplinkos ir mūsų tautų reikmes.
Šia paroda norima pagerbti JAV aplinkos apsaugos
agentūrą ir prezidentą Valdą Adamkų, kurių pa-
vyzdys mus įkvepia, o jų pastangos padėjo sufor-
muoti mūsų santykį su gamta”,  – prieš parodos ati-
darymą sakė R. S. Gilchrist.  

Kaip jau buvo rašyta „Drauge”, nutarta įsteig-
ti ir prezidentines V. Adamkaus vardo bibliotekos-
muziejaus ir Danos Gedvilienes fondo 5 tūkstančių
eurų premiją, kuri bus teikiama kasmet už visuo-
menės dėmesio ir pagarbos vertus pasiekimus ir pa-
stangas apsaugoti ir atstatyti gamtinę aplinką Lie-
tuvoje ir kaimynystėje bei užtikrinti išteklių tva-
rumą. Premijai bus laukiami teikti moksliniai ty-
rimai ir išradimai, pilietinės veiklos, asmenys ir or-
ganizacijos, kurios atkreipia dėmesį į gamtosaugą ir
skatina veikti, taip pat politikos sprendimai ar vers-
lo iniciatyvos, siekiančios sukurti tvaresnį vystymąsi
ir švaresnę ateitį išrasdami arba pritaikydami pa-
žangiausius sprendimus. 

Pats V. Adamkus šios parodos dar nematė ir ap-
žiūrės ją tada, kai baigsis karantinas. A. Antanaitis
sakė, kad ši paroda V. Adamkaus bibliotekoje-mu-
ziejuje bus eksponuojama ilgai, kelerius metus, o gal
taps ir nuolatine, tad su prezidento darbine veikla dar
bus galimybių susipažinti kiekvienam, ką ji do-
mins. O kol kas darbuotojai pačius nekantriausius
jau dabar kviečia į nuotolines edukacines pamokas
„Zoom” programos pagalba – tereikia su jais susi-
siekti ir susitarti dėl edukacijos laiko.

Dalyvaudamas JAV ir Sovietų Sąjungos aplin-
kosaugos bendradarbiavimo programoje V. Adamkus
turėjo galimybę lankytis Lietuvoje, susipažinti su ša-
lies ekologine padėtimi, bendrauti su Lietuvos moks-
lininkais, kultūros veikėjais. Pirmasis apsilankymas
buvo 1972 m., vėliau aštuntajame praėjusio am-
žiaus dešimtmetyje pagal aplinkosaugos bendra-
darbiavimo programą jis čia lankydavosi kas dvejus
metus, vėliau – beveik kiekvienais metais. V. Adam-
kus skaitė viešas paskaitas, Lietuvos ekologams at-
gabendavo mokslinės literatūros. 

Dalį jos galima pamatyti parodoje, čia taip pat
eksponuojamas ir asmeninis jo lagaminas, su kuriuo
V. Adamkus keliaudavo į gimtinę. Jam pavyko pa-
siekti, kad 1988 m. JAV ir Sovietų Sąjungos  delega-
cijų susitikimas įvyktų Vilniuje, tais pačiais metai
JAV ir Lietuvos mokslininkų pastangomis buvo pa-
rengtas Nemuno baseino vandens taršos ir jos ma-
žinimo tyrimas. JAV ir Lietuvos bendradarbiavimas
aplinkosaugos srityje sėkmingai tęsiamas ir mūsų
dienomis, vykdomos įvairios programos.

Naujosios parodos lankytojai taip pat galės pa-
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PETRAS V. KISIELIUS, MD, FACS
INKSTŲ, PūSLėS, PROSTATOS 

GyDyMAS BEI CHIRURGIJA
Center for Health

1200 S. york, Elmhurst, IL 60126
Tel. 331-221-9004
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ARAS ŽLIOBA, M.D.
AKIŲ LIGOS – CHIRURGIJA
219 N. Hammes Avenue

Joliet, IL 60435
Tel. 815-741-3220

Lapkričio�13–22�d.�Lietuvos�vardas�pla-
čiai� nuskambėjo� didžiausiame� tarp-
tautiniame�sintetinės�biologijos�kon-
kurse�„iGEM”.�Jau�šešerius�metus�šiame
prestižiniame� konkurse� dalyvaujanti
„Vilnius-Lithuania�iGEM”�komanda�lai-
mėjo�didįjį�konkurso�prizą�ir�tapo�ge-
riausia�2020-ųjų�„iGEM”�konkurso�ko-
manda�pasaulyje.

Vilniaus universiteto (VU) studen-
tai pralenkė daugiau kaip 250 stip-
riausių pasaulio universitetų ko-

mandų, tarp jų ir Massachusetts Ins-
titute of  Technology (MIT), Harvard
University ir The College of  William &
Mary komandas. Be didžiojo konkurso
prizo, VU studentai pelnė aukso me-
dalius ir buvo nominuoti 8 papildomų
prizų kategorijose, iš kurių nugalėto-
jais buvo paskelbti dviejose, tarp jų – ir
geriausio aplinkosaugos srities pro-
jekto.

Šių metų „Vilnius-Lithuania
iGEM” komanda konkurse pristatė
projektą „FlavoFlow”, kuriame nagri-
nėjama egzogeninių žuvų infekcijų
tema. Skaičiuojama, kad Flavobacte-
rium genties bakterijų sukeltos infek-
cijos žuvų ūkiuose vos per 72 valandas
gali sunaikinti apie 70 proc. auginamos
produkcijos. Dėl šios priežasties itin
svarbu kuo tiksliau ir greičiau identi-
fikuoti ligos sukėlėją.

Komanda, ieškodama šios proble-
mos sprendimo būdų, sukūrė greitą de-
tekcijos įrankį ankstyvai ligų diag-
nostikai žuvų ūkiuose. Kartu, siekda-
ma padėti pagrindus įvairiapusiams
problemos sprendimams, „Vilnius-Lit-

huania iGEM” komanda daug dėmesio
skyrė ir egzogeninių žuvų infekcijų gy-
dymo bei prevencijos platformoms
kurti.

Toks projekto įvertinimas – mil-
žiniškas pasiekimas Lietuvai. Nuo
2013 m., kai konkurso dalyvių skaičius
perkopė 200, tai pačiai komandai du
kartus laimėti konkurso nėra pavykę.
Tačiau šiemet „Vilnius-Lithuania
iGEM” komanda perrašė ne vien Lie-
tuvos gyvybės mokslų, bet ir iGEM
konkurso istoriją – didįjį prizą laimė-
jo dukart. Komanda tikisi, kad šis lai-
mėjimas ne tik skatins didesnį visuo-
menės įsitraukimą į gyvybės mokslų
pasaulį, bet ir kvies užsienio kompa-
nijas investuoti į gyvybės mokslų sri-
tį Lietuvoje.

Prie VU studentų komandos sėk-
mės konkurse nuolat prisideda ir mo-
derniųjų biotechnologijų kompanija
„Thermo Fisher Scientific”, aprūpi-
nanti komandą eksperimentams rei-
kalingais reagentais, gaminamais Vil-
niuje. Šios kompanijos finansinė pa-
rama padeda įgyvendinti ir kitus vi-
suomenės edukacijai skirtus komandos
projektus.

Lietuviai „iGEM” konkurse daly-
vauja nuo 2015 m. Jau pirmaisiais me-
tais VU studentų komanda pelnė auk-
so medalius ir vieno iš penkių geriau-
sių projektų nominaciją mokslo pa-
žangos srityje. 2017-ųjų komanda, kaip
ir šiemet, laimėjo pagrindinį konkur-
so prizą, praėjusiais metais – aukso me-
dalį ir buvo nominuota tarp geriausių
komandų net keturiose kategorijose.

VU inf. 

„iGEM” konkurse vėl nugalėjo 
Vilniaus universiteto komanda

Lietuvos�studentai�pasižymėjo�antrą�kartą�iš�eilės.� VU nuotr. 

Ateitininkai kviečia į filosofinius 

Juozo Girniaus skaitymus
Ateitininkai kviečia susitikti virtualioje erdvėje ir, remiantis vieno žymiausių
Lietuvos filosofų Juozo Girniaus mintimis, drauge diskutuoti apie reli-
gijos, tikėjimo ir Dievo vietą šiuolaikinio žmogaus gyvenime. Tiesioginė
renginio transliacija vyks gruodžio 3 d. 15:30 val. (7:30 val. r. Čikagos lai-
ku) iš Lietuvos nacionalinės Martyno Mažvydo bibliotekos TV studijos.
Pagrindinis diskusijos svečias – filosofas, visuomenininkas, leidėjas dr.
Viktoras Bachmetjevas.

Diskusijai vadovausiantis Laurynas Peluritis teigia: „Nagrinėjamame
Juozo Girniaus tekste ‘Žmogus be Dievo’ yra sukuriama ypatinga įtam-
pa tarp krikščionio, netikinčiojo ir Dievo. Tai nėra knyga, skirta atversti
ateistą – tai visiškai kitokio ‘pokalbio’ knyga. Girnius kreipiasi visų pir-
ma ne į ateistą, o į žmogų su Dievu, kuris nori liudyti tiesą ir ragina jį su-
prasti šio dialogo trikampio specifiškumą ir ateistinio žmogaus dramą.”

Tiesioginę transliaciją kviečiame žiūrėti Nacionalinės bibliotekos
„Youtube” kanale ir interneto svetainėje ateitieszurnalas.lt. Daugiau
informacijos – socialiniame tinkle ,,Facebook”.

Lietuvos Respublikos Seimas 2020-uosius yra paskelbęs Ateitinin-
kų metais. Ateitininkų metų filosofiniai skaitymai rengiami bendradar-
biaujant su Nacionalinės bibliotekos Adolfo Damušio demokratijos stu-
dijų centru. Dviejuose jau įvykusiuose susitikimuose buvo aptariamos
S. Šalkauskio ir A. Maceinos mintys.

LNB inf.
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COVID-19: Lapkričio 30 d., 11 val. 30 min.
Užsikrėtusių Išgijusių Mirusių

Pasaulyje 63,288,799   43,778,123 1,469,288

JAV 13,760,186 8,109,606 273,160   

Lietuvoje 61,325 14,211 506

Vilniaus Kalėdų eglė – gražiausia Europoje

Atkelta iš 1 psl.

Pernai gruodį ,,šachmatinė” Ka-
tedros aikštės gražuolė BBC inter-
netiniame puslapyje ,,Newsround”
buvo  pripažinta gražiausia pasaulyje
ir originalumu bei grožiu aplenkė
net didžiausių pasaulio sostinių eg-
les. 

Šių metų Lietuvos sostinės ka-
lėdinės eglės aukštis – 24 metrai.
Šiai eglei sukurti prireikė net 6 000
eglės šakų, 3,5 km kilometrų gir-
liandų, 800 žaisliukų ir 150 kvadra-
tinių metrų veidrodžių. Vilniaus Ka-

tedros aikštėje įžiebta pagrindinė
šalies Kalėdų eglė – lyg siurrealisti-
nis paveikslas, kurio transformacijos
įtraukia ir pasakoja savitą kalėdinę
istoriją, atveria viduje slypinčią
staigmeną, – rašoma savivaldybės
pranešime. Atidžiai įsižiūrėjus ga-
lima pamatyti, kad sujungus nuo
centrinės eglės dalies žaismingai
atitrūkusias keturkampes dalis, ga-
lima išvysti dar vieną 12 m skers-
mens eglės figūrą. 

,,Eglės koncepcija atspindi šiuo-
laikinių technologijų progresą, po-
kyčius visuomenėje, žmonių skir-

Pal. Jurgio Matulaičio misija
Lemonte ir Bostono Šv. Petro

lietuvių parapija kviečia į virtualias
advento rekolekcijas

Advento rekolekcijos vyks
gruodžio 7–10  dienomis,
9 val. ryto Čikagos laiku, 

10 val. ryto Bostono laiku 
nuotoliniu būdu per ,,Zoom” platformą.

Numatoma trukmė – 1–1,5 val. 
Rekolekcijas praves 

J.E. arkivyskupas Lionginas Virbalas
iš Kauno. 

Tema: ,,Susitikimas. Žmonės, kurie pirmieji
sutinka gimusį Jėzų. Ką jie mums galėtų
perduoti, apie ką kviestų susimąstyti?”

Prašome registruotis iki gruodžio 6 d.:
alingertat@gmail.com ir

matulaitismission@gmail.com.

Laisvos valios auka arkivyskupui per
www.matulaitismission.com Online Giving

paskyrą (Advento rekolekcijos 2020).
Arba prašome išrašyti čekį

Blessed Matulaitis Mission nurodant
,,Advento rekolekcijos 2020”. 

tumus, judėjimą, miestų gyvenimą ir
plėtrą, išryškina Vilnių kaip šiuo-
laikišką ir dinamišką miestą”, – sakė
„Švenčių studija” atstovas, eglės au-
torius Dominy kas Koncevičius.

Kalėdinė Katedros aikštės puoš-
mena pavadinta ,,pandemine”: šiais
metais nebuvo tradicinio eglės įžie-
bimo masinio šurmulio, kai į Ka-
tedros aikštę žiūrovai suvažiuodavo
ir iš kitų Lietuvos miestų. Šalies gy-
ventojai buvo raginami eglės įžiebi-
mo šventę stebėti iš namų per tele-
viziją. 

Beje, pirmąją vietą Europoje šiai
eglei skyrusi internetinė svetainė
,,European Best Destinations” iš-
rinko devyniolika gražiausių eglių,
padabintų Europos miestuose. 

Antroji� vieta atiteko Strasbourg
(Prancūzija) kalėdinei eglei, kurios
prieigose įsikūrė šventinis prekiau-
tojų miestelis. 

Trečiąją�vietą�,,nuskynė” Prahoje
padabinta kalėdinė eglė, kurios gro-
žį papildo ir šventinę nuotaiką su-

stiprina istoriniai miesto centrą puo-
šiantys pastatai. 

ketvirtoji��vieta – Šveicarijos mies-
to Basel eglei, po kuria galima palįsti
tarsi po dideliu šviečiančiu skėčiu.
Aikštę aprėminantys daugiaaukš-
čiai pastatai taip pat gausiai pada-
binti šviečiančiomis girliandomis. 

Penkta�vieta – Tbilisi, Gruzijos sos-
tinės centre šviečiančiomis angelų fi-
gūromis ir žvakėmis padabintai eg-
lei.

Šeštoji�vieta – Vokietijos Cologne
miesto gražuolei. Vokiečiai, skirda-
mi šeštą vietą savo Kalėdų eglei, pa-
sielgė labai kukliai. Daugelis sutik-
tų, kad Cologne miesto eglė nusipel-
nė vienos iš pirmųjų vietų. 

Beje, šiame sąraše atsidūrė ir dar
viena Baltijos sostinė. Jame Talino
(Es tija) kalėdinei eglei skirta 15-oji
vieta. 

Pagal�internetinę�spaudą�parengė�
Virginija�Petrauskienė

Antroji�vieta��– Strasbourg� Trečioji�vieta�– Praha�

Penktoji��vieta�–�Tbilisi

ketvirtoji��vieta��–��Basel�




